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AKTUÁLNÍ INFORMACE:
Národní strategický
plán LEADER 2014+

Národní síť MAS představuje strategický
poziční dokument pro přípravu politik roz-
voje venkova v rámci programovacího ob-
dobí 2014–2020. Národní strategický plán
LEADER 2014+ je tematicky a časově za-
měřený na uplatnění metody LEADER v roz-
voji venkova v období po roce 2013. Doku-
ment slouží jako vstupní materiál pro diskusi
o budoucnosti metody LEADER v ČR, o jejím
uplatnění jak v budoucích programech roz-
voje venkova, tak v ostatních aktivitách roz-
víjejících a podporujících venkov v ČR. Prů-
měrná alokace na 1 MAS středně velkého
území by měla dosahovat 700 mil. Kč na 7 let,
tj. 100 mil. Kč ročně.

Více informací na straně 18–22

ROZHOVOR:
Žádné obci nesmí nikdo
upírat právo na budoucnost

„Každý problém má své řešení,“ říká
v rozhovoru senátorka Jana Juřenčáková,
která je novou místopředsedkyní SPOV ČR.
„Žena činu“ – napadne vás, když si jen let-
mo pročtete její životopis. Například v dub-
nu 2006 vyhlásila Petici proti diskriminaci
občanů menších měst a obcí – „Iniciativa za
živý venkov“, v říjnu 2006 byla ve druhém
kole voleb zvolena senátorkou za hnutí „Ne-
závislí starostové pro kraj“ ve zlínském ob-
vodu. Jako starostka řešila konkrétní problé-
my konkrétních lidí, podobně to dělá i jako
senátorka. „Jenomže ten rozsah práce a po-
čet lidí je daleko větší,“ říká.

Více informací na straně 6

TÉMA: Obcím hrozí rušení pošt,
Spolek se chce více
zapojit do jednání

Zřejmě stovky obcí přijdou o pobočky
České pošty na jejich území. Plán, aby někte-
ré rušené pobočky převzaly obce, se u sta-
rostů setkává s rozporuplnými reakcemi. Po-
dle Sdružení místních samospráv navíc pošta
nabízí převzetí poboček jen některým obcím,
a to často za nepřijatelných podmínek. Do
jednání o budoucnosti pošt na venkově se
chce více vložit i Spolek pro obnovu venkova.
Pošta má v tuzemsku 3359 poboček. Firma
sice vykazuje každoročně zisk v řádu stovek
milionů, redukcí nákladů si ale chce připravit
pozici pro chystanou liberalizaci trhu. Podle
SMS má být zrušeno až 1500 poboček, tedy
zhruba 45 procent. Téma začíná na str. 4
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REGIONTOUR 2011. Na brněnském výstavišti se ve dnech 13. – 16. ledna 2011 usku-
tečnil tradiční veletrh nabídky cestovního ruchu Regiontour, na kterém se prezentoval ta-
ké Spolek pro obnovu venkova. Na snímku je víla, která lákala návštěvníky na střední Mo-
ravu na Lipensko. Více informací na str. 26. Foto: TSu
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Spolek pro obnovu venkova ČR
se prezentoval na Regiontouru 2011

Spolek pro obnovu venkova ČR ve dnech 13. – 16. 1. 2010 prezentoval svou činnost na
výstavě Regiontour 2011 v Brně. Spolek vystavoval společně s Folklorním sdružením ČR.

Na několika panelech byla prezentována soutěž Vesnice roku. První dva dny výstavy
jsou věnovány odborné veřejnosti. Stánek Spolku navštívili zástupci ministerstev, krajů,
starostové obcí i manažeři mikroregionů a místních akčních skupin. Pátek odpoledne, so-
bota a neděle byly určena široké veřejnosti. Aktéři venkova navazovali nové kontakty
a upevňovali staré a zejména promýšleli společné projekty a akce v oblasti propagace ven-
kova a rozvoje cestovního ruchu. Panovala zde velmi přátelská atmosféra. TSu

Pozvánka na únorovou schůzi SPOV
která se koná 1. 2. 2011 od 9.00 hodin v Černínském salonku místnost č. 122
v Senátu Parlamentu ČR (recepce Kolovratský palác).

Program:
1. 09.00–09.30 Kontrola usnesení – Ing. Harnová
2. 09.30–11.00 Soutěž Vesnice roku 2011 – dohodnutý harmonogram
3. 11.00–12.00 Slučování obcí
4. 12.00–13.00 Různé

mailto:info@studiomatrix.cz
mailto:zpravodaj.spov@seznam.cz
mailto:marie.sulakova@seznam.cz
mailto:tomas.sulak@smarv.cz
www.spov.org
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Den malých obcí je setkání starostů obcí s čelnými představite-
li jednotlivých ministerstev, poslanci Parlamentu ČR a dalšími od-
borníky nad aktuálními problémy malých obcí zejména z oblasti fi-
nancování, dopravní obslužnosti, dotační politiky a dalších. Je po-
řádáno 2× ročně (na jaře a na podzim) vždy na dvou místech
(Praha, Vyškov).

Pořadatelé: Komora obcí SMO ČR, Sdružení místních samo-
správ ČR, Spolek pro obnovu venkova, časopis Obec a finance, Tria-
da, spol. s r. o., sdružení Český zavináč

Produkce a organizační zajištění: Triada, spol. s r. o., sdruže-
ní Český zavináč, PONCA, spol. s r. o.

Termín a místo konání:
1. 3. 2011 (úterý) – Praha 5, Nám. 14. října 16;

Národní dům Smíchov (mapa)
3. 3. 2011 (čtvrtek) – Vyškov, Dědická 29a;

Posádkový dům Armády (mapa)
Začátek v 9.00 hod.

Hlavní témata:
• Podpůrné programy pro venkov a soutěž Vesnice roku (MMR)
• Program rozvoje venkova (MZe)
• Katastr nemovitostí a jeho využití v obci (ČÚZK)
• Bude přímá volba starostů (MV)
• Financování obcí a rizika hospodaření (MF)
• Energetické úspory v obcích (MPO, MŽP)

Na prosincové valné hromadě Spolku pro obnovu venkova by-
la pokřtěna publikace „TVÁŘ VENKOVA“ vydaná k 20. výročí vzni-
ku Programu obnovy venkova obcí Třanovice a mikroregionem
Podblanicko s podporou MMR a Spolku pro obnovu venkova ČR.
Jejími kmotry se stal vrchní ředitel MMR Jiří Vačkář a senátorka Ja-
na Juřenčáková. K dispozici ke stažení je publikace ve formátu PDF
ve dvou částech – první je zaměřena na venkovské stavby, druhá
se týká krajiny a veřejných prostranství.

Nový videofilm na DVD „Vesničko má přestavovaná…“ připra-
vili Jan Kruml a Jarmila Kocourková díky Obci Lužice jako pořizo-
vateli projektu podpořeného z programu Podpora obnovy venko-
va Ministerstva pro místní rozvoj a Spolku pro obnovu venkova ČR.

O DVD a práci Jana Krumla referovala také Česká televize v re-
portáži, která je k dispozici na: http://www.ceskatelevize.cz/ivysila-
ni /10117034229-168-hodin/211411058250123/

Pro členy Spolku bude DVD v délce 40 minut k dispozici na je-
ho únorové schůzi 1. 2. 2011. TSu

V V e s n i č k o m á p ř e s t a v o v a n á …

T T v á ř v e n k o v a

35. Den malých obcí

Jan KrumlReprodukce obálky knihy

Reprodukce DVD

http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10117034229-168-hodin/211411058250123/
http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10117034229-168-hodin/211411058250123/
http://www.mapy.cz/#z=14@st=s@ssq=D%C4%9Bdick%C3%A1%2029a,%20Vy%C5%A1kov
http://www.mapy.cz/#z=14@st=s@ssq=N%C3%A1m.%2014.%20%C5%99%C3%ADjna%2016,%20Praha%205
http://www.ponca.eu/
http://www.ceskyzavinac.cz/
http://www.ceskyzavinac.cz/
http://www.triada.cz/
http://www.ceskyzavinac.cz/
http://www.triada.cz/
http://www.triada.cz/
http://www.triada.cz/oaf
http://www.spov.org/
http://www.smscr.cz/
http://www.smscr.cz/
http://www.smocr.cz/
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Zřejmě stovky obcí přijdou o pobočky České pošty na jejich území. Plán, aby některé rušené pobočky převzaly obce, se
u starostů setkává s rozporuplnými reakcemi. Podle Sdružení místních samospráv navíc pošta nabízí převzetí poboček jen
některým obcím, a to často za nepřijatelných podmínek. Do jednání o budoucnosti pošt na venkově se chce více vložit
i Spolek pro obnovu venkova ČR, který se tímto tématem naposledy zabýval na své pravidelné schůzi letos v lednu.

Vesnicím hrozí hromadné rušení pošt,
Spolek se chce více zapojit do vyjednávání

ZRUŠENO MÁ BÝT ZŘEJMĚ
AŽ 1500 POBOČEK

Česká pošta má v tuzemsku 3359 po-
boček a o zavírání nejmenších z nich uva-
žuje už několik let. Státní firma sice vykazu-
je každoročně zisk v řádu stovek milionů,
redukcí nákladů si ale chce připravit pozici
pro chystanou liberalizaci trhu. Podle SMS
má být zrušeno až 1500 poboček, tedy
zhruba 45 procent. Česká pošta tvrdí, že
vesnice bude obsluhovat dál a díky novým
provozovatelům se služby spíš zlepší.

Redukce stávající sítě poboček má prý
přinést zlepšení služeb, ne jejich zhoršení.
„Cílem je férové nastavení poštovní sítě tak,
aby odpovídala požadavkům současné doby.
Současné nastavení sítě prakticky odpovídá
poštovní síti z poloviny 19. století,“ řekla mé-
diím mluvčí České pošty Marta Selicharová.
Firma si chce nechat jen větší pobočky a v
malých obcích chce nabídnout provozování
pošty formou frančízy – pod stejnou znač-
kou by ji provozovala třetí strana, ideálně

obecní úřad nebo místní živnostníci. Kolika
poboček se změny dotknou, zatím nekon-
kretizovala, prý ale půjde „o stovky“.

POŠTOVNY MÍSTO POŠTY
První obec, která si nezvyklý model vy-

zkoušela, byl Boží Dar na Karlovarsku. Poš-
ta tam před rokem ve spolupráci s radnicí
otevřela takzvanou poštovnu. Její provoz
zajišťuje městské infocentrum a jeho zamě-
stnanci. Starosta Jan Horník si spolupráci
spíš pochvaluje. Pozitivní je prý hlavně fakt,
že poštovna má otvírací dobu po sedm dní
v týdnu od 8:00 do 18:00, zatímco stará
pošta prý byla otevřená jen tři hodiny denně.

Poštovní úřad skončil vloni v létě i v Bo-
haryni na Hradecku, která má asi 500 oby-
vatel. Do vsi každý den dopoledne dojíždí
poštovní doručovatel, u nějž si lidé mohou
základní služby vyřídit. Na obecním úřadě je
také výdejní místo pro vydávání zásilek, kte-
ré je otevřeno každý pracovní den vždy jed-
nu hodinu.

Obce se obávají další rány proti venkovu. Česká pošta tvrdí, že služby zlepší

STAROSTOVÉ SI STĚŽUJÍ
NA NEPŘIJATELNÉ PODMÍNKY

OD ČESKÉ POŠTY
Pošta ovšem vyjednává s obcemi separát-

ně a někteří starostové si stěžují, že jim v po-
slední době nabídla naprosto nepřijatelné
podmínky. Například ve Štětkovicích na Pří-
bramsku považují za nemyslitelné, aby poštu
převzal obecní úřad. Jeden zaměstnanec to-
tiž již dnes s vypětím sil stíhá veškerou agen-
du. „Peníze na to nemáme, nemůžeme ni-
koho zaplatit. Když to zruší, tak to zruší, to
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by zřizovateli a žádaly okamžitou nápravu.
„Ministerstvo vnitra určilo jednoho gestora,
který by převzal celou tu záležitost. Toho se
ujali SMS ČR a Komora obcí SMO ČR, kde
já jako předseda jsem gestorem při jednání
s Českou poštou. Ta s námi uzavřela doho-
du o vzájemné spolupráci a ta je hlavně
o tom, že se budeme vzájemně informovat
o situaci Českých pošt,“ uvedl Bezdíček.

PROJEKT PARTNER
Pošta po dohodě se SMO spustila pilotní

projekt Partner, do kterého se jako první za-
pojil Boží Dar a postupně se přihlásily i další
obce. Počítá s výdejními místy jinde než na ka-
menné obci, například na obecním úřadě. Pi-
lotní projekt má ale fungovat po omezenou
dobu, dle dohody pět let. Pošta chce ve vyti-
povaných obcích s málo využívanými poboč-
kami zavést výdejní místo, které by zajišťova-
lo výdej a příjem zásilek, doplněné motorizo-
vanou poštou, která by poskytovala například
peněžní služby, druhou možností pak je Poš-
ta – Partner, tedy plnohodnotná pobočka
provozovaná jiným subjektem. Hlavními kri-
térii pro výběr pošt, které nahradí Pošty – Part-
ner či výdejní místa, jsou podle Selicharové do-
stupnost pobočky zákazníkům, její spádovost
a vybavenost lokality, kterou obsluhuje. „Eko-
nomický pohled je sice důležitý, ale nejprve
jsme se snažili na optimalizaci dívat z pohle-
du zákazníka,“ dodala.

STAROSTŮM VADÍ
NEDOSTATEK INFORMACÍ

Mnozí starostové si ale stěžují, že je Čes-
ká pošta o změnách neinformuje. Podle
Bezdíčka se Česká pošta zavázala, že nebu-
de rušit pobočky bez vědomí místní samo-
správy a o všech změnách bude informovat
své partnery. Jednání s vedením komplikuje
skutečnost, že ve společnosti často nastáva-
jí personální změny na vedoucích postech.
„Teď zase nám odvolali partnera, se kterým
jsme jednali, ale přesto Komora obcí na po-
sledním zasedání zaúkolovala předsedu ko-
mory, aby zaslal dopis České poště na zá-
kladě dohody, která byla uzavřena, aby tu
dohodu respektovala a oznámila nám, jaké
změny připravuje. Oni nám odepsali, že oni
dohodu chtějí ctít s tím, že se s námi chtějí
setkat 8. února a celou záležitost vyřešit,“
informoval Bezdíček. Doplnil, že Česká poš-
ta se v dohodě rovněž zavázala, že služby
pro obyvatele na venkově se nesmí zhoršit.

Podle předsedy SPOV Eduarda Kavaly
mají malé pošty své opodstatnění, ale nelze
si představovat, že kamenné pošty budou
fungovat v každé malé vsi. Například v Bě-
lotíně, kde je Kavala starostou, si poštu
uhájili a mají ji na obecním úřadě.

… JE POTŘEBA DISKUSE
Předseda Sdružení místních samospráv Jo-

sef Bartoněk na schůzi SPOV uvedl, že se na
jejich sdružení obracejí desítky starostů, jichž
se rušení poštovních poboček týká. „Vzhle-
dem k tomu, jaké zprávy od nich přicházejí,
každému jsou nabízeny trochu jiné podmín-

se nedá nic dělat. Budou tady mobilní svozy
pošty,“ řekl tisku starosta Josef Kunc.

Na chování České pošty si stěžuje staros-
ta Korkyně na Příbramsku Bohumil Povalil.
Obec měla v minulosti o svoji pobočku přijít,
nakonec tam Česká pošta omezila provoz
a dnes pracuje jedna doručovatelka v Korky-
ni a zároveň v Lečici. O plánované redukci se
prý s korkyňským starostou Česká pošta do-
sud nebavila. „Nedávno jsme posílali vyjá-
dření přes Svaz měst a obcí, který se na nás
obrátil, jak bychom se zachovali,“ řekl Pova-
lil. Korkyně má 110 obyvatel a není ochotna
pobočku pošty převzít. „S partnerstvím sou-
hlasit nebudu. Smlouvy jsou nevýhodné,“
uvedl starosta. Vedení obce chce, aby Česká
pošta svoji pobočku ve vesnici provozovala
dál. Pokud by zanikla, znamenalo by to pro
obyvatele Korkyně komplikace. Nejbližší po-
štu by měli v pět kilometrů vzdáleném No-
vém Kníně nebo v Dobříši, který je vzdálen
bezmála 15 kilometrů. Na zachování poboč-
ky v obci bude trvat i Milešov na Příbramsku,
kde již v minulosti Česká pošta chtěla po-
bočku zrušit. Starosta Jiří Vokrouhlík řekl, že
s nimi zatím nikdo o redukci nejednal.

POŠTA NEJEDNÁ S ORGANIZACEMI
ZASTUPUJÍCÍMI OBCE

Nejvíc se zlobí starostové sdružení do
SMS, které čítá přes 1000 obcí a měst. Čes-
ká pošta se prý zatím oficiálně baví jen se
Svazem měst a obcí, což je jiná organizace,
a jim ani převzetí poštovních služeb nena-
bízí. Tam, kde Česká pošta s obcemi jedná,
nabízí prý velmi nevýhodné podmínky.

Lednové schůze SPOV se zúčastnil i zá-
stupce Svazu města a obcí Josef Bezdíček,
podle nějž jsou nyní jednání s Českou po-
štou „na mrtvém bodě“. Svaz se do jedná-
ní zapojil v souvislosti s loni připravovaným
rušením 178 pošt, kdy spolu se Spolkem
a SMS prováděly různé intervence směrem
k Českým poštám i k ministerstvu vnitra co-

Eduard Kavala, předseda SPOV Josef Bezdíček, místopředseda SMO

Josef Bartoněk, předseda SMS

ky, trochu jiné služby. Nám to připadá, že ta-
to akce ze strany pošty je nekoncepční. Měla
by být asi představena odborné veřejnosti
a samosprávám a pak by o tom měla být ně-
jaká diskuze,“ soudí Bartoněk. Ve smlouvách,
které starostové dostávají, jsou podle něj dá-
ny povinnosti, jejichž nesplnění by s sebou ne-
slo velmi vysoké sankce. „To jsou podmínky,
na které starostové přistoupit nemůžou, tak-
že my jsme jako SMS všem dali instrukce, aby
žádnou smlouvu s poštou nepodepisovali,
s tím, že se chystáme na ministerstvo vnitra
a na ředitelství pošt, kde své připomínky bu-
deme připomínat, aby se sjednala náprava.
Zejména, aby byla nějaká koncepce dalšího
postupu a abychom se k tomu měli možnost
předem vyjádřit,“ doplnil Bartoněk.

Česká pošta tvrzení o nevýhodnosti na-
bídek popírá. „Česká pošta za poskytované
služby vyplácí partnerovi odměnu. Ta má
dvě složky – paušální, která vychází z roz-
sahu hodin poskytovaných jako služba ve-
řejnosti a variabilní, která se odvíjí od počtu
transakcí. Kdyby byly podmínky nevýhod-
né, pošta ke spolupráci nikoho nezíská.
Realita však svědčí o opaku. Výdejních míst
už existuje 38,“ prohlásila Selicharová.

JE TŘEBA KOORDINOVANÝ POSTUP
PŘI JEDNÁNÍCH

Podle Stanislava Rampase z vedení Spol-
ku je situace ohledně rušení pošt další nepří-
jemnou ranou pro venkov. „My bychom mě-
li postupovat koordinovaně a hrozí-li privati-
zace pošt, pak je třeba jednat s tím ústředním
orgánem, který ji připravuje,“ uvedl. Podle
něj by měli síly spojit SMS, SMO a SPOV, pří-
padně zástupci Senátu.

Česká pošta chce mít v roce 2017 větší
počet míst s poštovní obsluhou než nyní, po-
čítá ale s tím, že v některých případech změ-
ní formu poskytování služeb. Nyní provozu-
je 3359 poboček, tedy o 13 méně než před
rokem. Projekt restrukturalizace pobočkové
sítě podnik projednal se zakladatelem, tedy
ministerstvem vnitra, Českým telekomuni-
kačním úřadem (ČTÚ) i Svazem měst a obcí.

Podle tisku chce pošta v letošním roce pro-
pustit až 2000 lidí. Sama pošta uvádí zhruba
1700 pracovníků s tím, že záměr bude ještě
detailněji rozpracovávat. Nyní zaměstnává
34.400 lidí. Poště loni klesl zisk před zdaně-
ním na 250 až 280 milionů korun z 661 mi-
lionů v roce 2009. V plánu počítala s výrazně
nižším profitem kolem 50 milionů Kč.

Téma zpracovala maš
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Senátorka Jana Juřenčáková je no-
vou místopředsedkyní Spolku pro ob-
novu venkova ČR. „Žena činu“ – na-
padne vás, když si jen letmo pročtete
její životopis. Provdala se v osmnácti
ještě před maturitou, v dalších dvou
letech porodila dvě děti, pracovala na
Městském úřadě ve Slavičíně, během
dalších let vystudovala při zaměstnání
Vysokou školu ekonomickou v Praze,
s manželem postavili postupně dva do-
my, podnikali (a stále podnikají) v obo-
ru ekonomické a daňové poradenství,
vystudovala němčinu… Jana Juřenčáko-
vá se v roce 2000 zasloužila o osamos-
tatnění obce Rokytnice a její části Kocha-
vec od města Slavičín, už jako starostka
Rokytnice iniciovala navázání přeshra-
niční spolupráce s obcí Horná Súča, v ro-
ce 2004 iniciovala vyhlášení Rokytenské
výzvy a Petice proti změně režimu na
česko-slovenské hranici, v dubnu 2006
vyhlásila Petici proti diskriminaci obča-
nů menších měst a obcí – „ Iniciativa za
živý venkov“, v říjnu 2006 byla ve dru-
hém kole voleb zvolena senátorkou za
politické hnutí „Nezávislí starostové pro
kraj“ ve zlínském volebním obvodu. Ja-
ko starostka řešila konkrétní problémy
konkrétních lidí, podobně to dělá i jako
senátorka. „Jenomže ten rozsah práce
a počet lidí je teď daleko větší,“ říká se
smíchem a hned dodává: „Ale zatím mě
to baví.“

Jste novou místopředsedkyní Spol-
ku pro obnovu venkova ČR a Spolek od
vás teď určitě očekává, že budete hájit
venkov i jako senátorka…

To dělám a dělala jsem už i v době, kdy
jsem senátorkou nebyla. Mám k venkovu ve-
lice kladný vztah, z venkova pocházím a i do
Senátu jsem šla s tématem za odstranění da-
ňové diskriminace malých obcí. Hned od po-
čátku jsem usilovala o to být ve Stálé komisi
senátu pro rozvoj venkova. Nejdříve se to ne-
podařilo, ale dnes jsem už třetí rok místo-
předsedkyní této komise.

Jste novou členkou Spolku pro ob-
novu venkova anebo znáte Spolek už
delší dobu?

V letech 2000 do roku 2006 jsem dělala
neuvolněnou starostku Rokytnice a naše
obec byla samozřejmě členem Spolku. Tak-
že znám Spolek a jeho činnost a v průběhu
našeho společného boje za odstraňování
diskriminace malých obcí jsme se Spolkem
spolupracovali. Zastupovala jsem v pracov-
ní skupině na ministerstvu financí Smlouvu
obcí a měst proti daňové diskriminaci, kte-
rá se pak následně transformovala do Sdru-
žení místních samospráv. Takže jsem spolu-
pracovala i s předsedou Spolku Eduardem
Kavalou. Už v době předávání cen vítězům
Vesnice roku na Hradě jsme se bavili o tom,

Žádné obci nesmí nikdo
upírat právo na budoucnost
„Každý problém má své řešení,“ říká
v rozhovoru senátorka Jana Juřenčáková,
nová místopředsedkyně SPOV ČR

že bych mohla být vhodným kandidátem na
místopředsedu, kterým byl až do té doby
odstupující bývalý senátor Jiří Žák. Řekla
jsem, že ráda pomůžu, protože otázka ven-
kova je pro mě stále prioritou a zvolili mě.

Jak roli Spolku v dnešní době vnímá-
te?

Nemohla bych dělat něco, čemu bych
nevěřila. Tak to mám vlastně se vším. Pokud
bych nebyla přesvědčena o tom, že to co
dělám, je dobré a užitečné, nedělala bych

to. V roce 1999 jsem stála u osamostatnění
naší malé obce Rokytnice. Byla jsem tehdy
iniciátorem petice, která vedla k odtržení od
města. Vadilo mně, že jsme součástí Slavičí-
na, který vůbec nehleděl na to, že má za ko-
pečkem nějakou obec. Byli jsme na okraji
jejich zájmu, ve vesnici byla zanedbaná in-
frastruktura, hrozilo zrušení školy. Když
jsem se pak dostala do pozice starostky, po-
stupně jsme naši obec opravovali, pořizovali
nové nemovitosti, opravili školu, obecní
úřad. Zjišťovala jsem, že lidé se mohou o ně-



co snažit. Ale když nejsou zdroje, tak je to
špatné. Když jsme se pak scházeli starosto-
vé menších obcí ve Svazu měst a obcí a čle-
nové Spolku, zjišťovali jsme, že jsme na tom
v podstatě všichni stejně, že máme podob-
né problémy a někdo že je na tom třeba lé-
pe, někde sehrály roli politické vazby… Ale
většina nás nezávislých měla ten problém,
že sice měla plány, ale chyběly finance. Spo-
lek sdružuje lidi, kteří mají stejné zájmy,
stejné problémy, starosti, podobné názory.
Má svou historii.

Určitě bylo také těžké, že jste byli
nová obec, která se teprve hledala…

To ani ne. My jsme byli poměrně úspěš-
ní hned od začátku. Obec vznikla 1. ledna
2000, tehdy se Program obnovy venkova
dělal na ministerstvu pro místní rozvoj přes
tehdejší okresní úřady. Už 8. ledna jsem
podala žádost na Okresní úřad do Zlína.
4. března proběhly volby, 6. března ustavu-
jící zastupitelstvo, 7. března jsem cestovala
do Brna na statistický úřad pro IČ a 8. břez-
na podala žádost. A byli jsme úspěšní, tak-
že hned v prvním roce jsme získali 170 tisíc
na opravu školy.

Pomohly Vám i zkušenosti z minulého
zaměstnání?

Ano. Díky tomu, že jsem daňový porad-
ce, měla jsem a mám tu výhodu, že vidím
do této problematiky i z druhé strany. Tak-
že když jsem viděla, že klienti platí hodně na
DPH nebo daně z příjmu, věděla jsem, že se
nám to odrazí zase na druhé straně v pří-
jmech obce. A když se v roce 2005 změnil
zákon o dani z příjmu a obce měly vracet
peníze poplatníkům třeba za to, že jejich
manželka byla na mateřské dovolené a ty
bonusy za děti, varovala jsem, že bude zle
a že obce přijdou o peníze. Vzpomínám, jak
mně jedna paní starostka řekla, že nemám
strašit a za tři měsíce mně volala, co má dě-
lat, že jí ještě nepřišla ani koruna a budou jí
stahovat i ty ostatní daně.

Jedním z hlavním témat, kterými se
Spolek zabývá je rozpočtové určení da-
ní. Na to jste určitě odborník, že?

Já jsem byla vždycky takový rebel. V roce
2005 nebo 2006 podaly tři obce (Rokytnice,
Vysoké Pole a Suchá Loz) ústavní stížnost na
stát s tím, že poškozují obce, že zde není
spravedlivé rozdělování. Dopadlo to pak tak,
že se projednávala ústavní stížnost senátorů
na RUD a stížnost těch tří obcí byla zamít-
nuta. A to otevřelo cestu do Štrasburku. Tak-
že cíl, že se o tom začne mluvit, byl splněn.
V té době už jsem nebyla starostkou a nový
pan starosta Rokytnice je jiných názorů, tak-
že stížnost do Štrasburku podaly jen obce
Vysoké Pole a Suchá Loz a já, která už půso-
bila v Senátu, jsem společně se zástupci ob-
cí Vysoké Pole a Suchá Loz jednala na minis-
terstvu financí za změnu toho zákona. Na
podzim v roce 2007 se projednávaly varian-
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Potkávali jsme se na těch pracovních jed-
náních, která probíhala na ministerstvu fi-
nancí, kde jsme si říkali, jaký je stav, co by-
chom chtěli změnit. Pak vznikla analýza a na
základě toho se pak řešilo, co by mohlo být
únosné a co ne. Řekla bych, že zájmy má-
me všichni stejné. Jak komora obcí Svazu
měst a obcí, tak Spolek pro obnovu venko-
va i Sdružení místních samospráv. Občas za-
znívaly informační šumy, občas nás někdo
obviňoval z toho, že děláme tiskové konfe-
rence v Senátu. Ale novináři tehdy začali psát
poprvé o tom, co je rozpočtové určení daní
a když jsme je měli „na své straně“ bylo to
pro dobro věci. Cesty k cíli mohou být různé.
Se Spolkem zde nikdy problém nebyl. Horší
to bylo u Svazu měst a obcí, kdy jeho nespo-
kojení členové, starostové, stáli u vzniku no-
vého Sdružení místních samospráv. Starosto-
vé obcí totiž tehdy zjistili, že Svaz jejich zájmy
nezastupuje, když říká, že městům se nesmí
sáhnout na jejich příjmy. A tak hledali další ře-
šení. A já vždycky říkám, když je někdo ne-
spokojený, musí mít snahu s tím něco dělat.

Když už jste se rozpovídala o rozpoč-
tovém určení daní – co dál chystáte? Co
se bude dít?

Nyní pokračuje činnost pracovní skupiny
na ministerstvu financí. Toho prvního jsem
se nemohla zúčastnit, ale byli tam kolego-
vé, kteří jsou poslanci za „Starosty“. Od
nich vím, že jsou na stole opět nějaké vari-
anty. Změna rozpočtového určení daní je
součástí vládního programu koalice. A to je
velice důležité, protože pak se nemůže nik-
do vymlouvat na to, že to chtějí pouze jed-
notlivé obce nebo někteří jedinci. Já do-
ufám, že se to podaří nějakým způsobem
změnit. Viděla jsem na zasedání primátorů
Brna, Plzně a Ostravy (což jsou tři města,
kterých by se to mělo týkat a kterým by se
mělo ubrat), že se to nikomu nelíbí. Bude to
asi ještě těžký boj. Už jsem to zažila v roce
2007, kdy se měnil zákon a vypadalo to, že
kvůli nám padne vláda. Tehdy se šířily fámy,

ty změny RUD a koeficient se změnil podle
počtu obyvatel na koeficient podle kata-
strální výměry a přidaly se tam dvě miliardy.
Takže to byly výsledky našeho soustavného
tlaku. Jednali jsme s tehdejším i současným
ministrem financí Miroslavem Kalouskem,
který nám řekl, že pokud stáhneme žalobu
ze Štrasburku, dojde ke změně zákona. Tak-
že to byl sice jakýsi nátlak, ale splnilo to svůj
účel. Těm nejmenším obcím to hodně po-
mohlo. A v podstatě se nastartovala změna,
protože pak vznikla pracovní skupina, zpra-
covala se analýza rozpočtového určení daní
a na základě toho se připraví nový zákon.
Byli jsme u Ústavního soudu, který projed-
nával ústavní stížnost senátorů a ten tehdy
tu stížnost zamítl s tím, že rozdělování daní
je věcí politické soutěže a pokud se nám to
nelíbí, máme jít do politiky. Důsledkem to-
ho je, že po loňských parlamentních volbách
je v poslanecké sněmovně asi 11 starostů za
Starosty a nezávislé.

Tehdy jste zřejmě přišla častěji do
styku se zástupci Spolku?



Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.155 • 2/2011

že chceme sebrat Praze a Teplicím a já jsem
pak komunikovala s kolegy z předsednictva
ODS, s panem Sobotkou a Kuberou, a vy-
světlovala jim, že to, co oni tvrdí, není vůbec
naše varianta. Že jednají o něčem, co my ne-
chceme. Nakonec to dopadlo dobře a změ-
na nastala. Takže očekávám opět velký boj,
jenomže tentokrát ještě napříč politickým
spektrem. Už nejsou primátory velkých měst
jen členové ODS, ale i ČSSD. A mám zkuše-
nosti v Senátu, že i starostové malých obcí vě-
dí, jak to je, ale když zavelí strana… Takže ješ-
tě není dobojováno. I když je to ve vládním
programu, protože i starostové z pravice mo-
hou mít problém. Pokud bude pohodlná vět-
šina ve sněmovně, pak by mohla přehlasovat
tu naši většinu sociální demokracie v Senátu.
Ale musí na to být dost času – aby to stihli,
než se zase rozpadnou. (smích)

Musíme jednat společně.
Často se stává, že když jedná

každý po své linii,
byť jde všem o stejnou věc,

dojde k nedorozumění
a zbytečně se pak problém

nevyřeší anebo se řešení zpozdí.

Je ještě něco dalšího, na co se chcete
jako místopředsedkyně Stálé komise
Senátu pro rozvoj venkova zaměřit?

Vždycky říkám, že nikdo by nám neměl
brát právo na existenci. Jako starostka jsem
jezdila na Dny malých obcí a tehdy jsem ta-
ky bubnovala na poplach, když se začalo
mluvit o tom, že Masarykova univerzita dě-
lá nějakou studii o slučování malých obcí.
Takže jsem zásadní odpůrce toho, aby ně-
kdo shora určoval, že obce nejsou životas-
chopné a že je musí řídit někdo odvedle.
Připouštím, že může nastat situace, kdy je
obec zadlužená a nemá nikoho, kdo by ji
chtěl spravovat. Ale zároveň musí mít kaž-
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dá obec právo na svéprávnost a svébytnost.
A pak se říká, že vesnice není, když nemá
hospodu a školu – jsem pro zachování škol-
ství na venkově, i když to znamená pro
mnohou obec obrovskou finanční zátěž.
A když obec nemá styčné body a zázemí,
pak vymírá. Takže jsem zastáncem myšlen-
ky, že obce by měly zůstat zachované tak,
jak je tam kdysi někdo založil. A nikdo by
jim neměl upírat právo na budoucnost.

Česká pošta chce zrušit 179 poboček
– což se opět týká venkova. Starostové
už za to poštu kritizují. Hovoří se také
o rušení stavebních úřadů a podobných
institucí na vesnicích. Proti vystupuje
kromě Spolku také SMO, SMS. V mé-
diích se objevují názory, že problémy
bude mít mnoho seniorů, kteří si kvůli
vybírání důchodu zřídili účty u Poštov-
ní spořitelny a teď by měli jezdit za
bankovními službami autobusem mno-
ho kilometrů daleko. Vy také vystupu-
jete proti záměru České pošty. Jak vidí-
te současnou situaci?

Na prvním lednovém jednání Spolku byl
zástupce Komory obcí pan Bezdíček i zástup-
ce Sdružení místních samospráv pan Barto-
něk, a když se tam řešil problém uzavírání
pošt v malých obcích a mluvili tam o tom, že
mají domluvená nějaká jednání, vyzývala
jsem je k tomu, aby šli jednat společně. Čas-
to se stává, že když jedná každý po své linii,
byť jde všem o stejnou věc, dojde nakonec
k nedorozumění a zbytečně se pak problém
nevyřeší anebo se jeho vyřešení zpozdí. Po-
šty na malých obcích jsou součástí obcí. Je
to služba pro občany, a pokud se nabízené
služby začnou zužovat, budou mít lidé prob-
lémy. Vždyť tyto instituce fungují na venko-
vě už dlouhou dobu a nyní by se měly jen
z nějakých momentálních důvodů zrušit?
Pro poštu je to sice ekonomická úspora, pro

nás a naše obyvatele ovšem veliký problém,
což si možná vedení pošty neuvědomuje.
Starostové, u kterých už zástupci České po-
šty byli, se bouří, vznikají petice. Navíc na-
bídky, které jim pošty dávaly, aby obecní úřa-
dy provozovaly pošty, jsou nepřijatelné. To
by starostové v žádném případě nemohli
zvládnout. Znamenalo by to obrovskou zod-
povědnost, nesmírné komplikace, časovou i
finanční zátěž. Mnohé obce doplácí na ško-
ly, někdy na obchod (aby ho nezavřeli) a pak
ještě na pošty?

Hovoří se také o rušení stavebních
úřadů…

Na Regiontouru mně oslovili zástupci
města Kunovice, kde se má rušit stavební
úřad. A spravovat by je měl úřad v Uherském
Hradišti. Ale na peníze úředníků stát peníze
nedá, a když se vyřizují záležitosti pro pětiti-
sícové Kunovice, tak tam ti úředníci znají
místní poměry. Státní správa se tak stále
vzdaluje odzdola pryč. A to je zase zkušenost,
kterou jsem získala jako starostka. Pokud mě
někdo nepřesvědčí o tom, že je výhodné ru-
šit stavební úřady, tak proč to potom dělat?
Zrovna tak se v minulosti zrušily okresní úřa-
dy, které byly funkční a které nesmírně us-
nadňovaly práci obcím. Když nám jako nové
obci přišla anketa, pod který úřad bychom
chtěli patřit, napsala jsem, že pokud bychom
si mohli vybrat, tak chceme zachování okres-
ního úřadu. Možná, kdyby se tehdy všichni
proti rušení okresních úřadů vzepřeli, byli by-
chom dnes úplně jinde. Spousta peněz, kte-
ré by obce mohly dostat, dnes zůstávají na
krajských úřadech. Vždycky přijde nějaký
úředník, který chce dokázat svou důležitost
a potřebnost na nějakém ministerstvu, vypra-
cuje si nějaké téma a za tím pak jde. A vůbec
přitom neuvažuje o tom, jaké to bude mít
důsledky pro lidi, kteří v tom daném území ži-
jí a kterých se to týká. A to je hlavní problém.

Když je člověk starostou,
musí jím být 24 hodin denně.

Nikdy nevíte, co budete
řešit v nejbližší době.

Pojďme teď trochu do minulosti. Jak
dnes vzpomínáte na dobu, kdy jste po-
mohla vaší obci k osamostatnění od měs-
ta?

Měla jsem výhodu, že jsem po maturitě
pracovala deset let na městském národním
výboru a jako zapisovatelka na zastupitel-
stvech už jsem o správě obce něco věděla.
Navíc jsem měla praxi z odboru výstavby.
Velké věci většinou vyvolá nespokojenost
s dosavadním stavem. U mě to vygradova-
lo tím, že nám kolem našeho domu vozili
kaly z čističek. A když jsem se ptala, co s tím
hodlá město dělat, řekli mně, že je to ne-
závadné, takže nic. Jako bývalý úředník
jsem se s tím nesmířila a pozvala k nám od-
borníky z životního prostředí, kteří okamži-
tě rozjeli další řízení a ti, kteří to tam na-

Jana Juřenčáková je novou místopředsedkyní Spolku pro obnovu venkova. Je předsedky-
ní Stálé komise pro ochranu soukromí, místopředsedkyní Stálé komise pro rozvoj venko-
va, členkou Výboru pro záležitosti Evropské unie a členkou Klubu TOP 09 a Starostové.
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vezli, to museli nakonec na vlastní náklady
odvézt. Výsledkem toho všeho ale bylo ta-
ké to, že se potkali lidé, kterým podobně ja-
ko mně vadilo, že se v obci nic neděje a že
jsme na okraji zájmů města, pod nějž spa-
dáme. Nefungovala hospoda, sál, ve kterém
bývalo kino, škola byla na zavření. Tak jsem
ještě v roce 1999 díky znalostem ze státní
správy usilovala o odtržení. Posbírali jsme
informace, zjistili jsme, že jsme schopni mít
takový rozpočet, abychom se sami uživili.
Oříšek byla ještě místní část Kochavec, kde
žije asi 65 obyvatel a vzhledem k tomu, že
bychom odtržením přerušili katastrální úze-
mí, byla tam podmínka, že referendum mu-
selo být úspěšné nejen u nás, ale i na Ko-
chavci. Takže nakonec vše záviselo na hla-
sech lidí z Kochavce. Měli jsme nakonec o
dva hlasy víc, než jsme potřebovali. Ale mu-
seli jsme si dobře promyslet, jak zajistíme
například zimní údržbu, protože zatímco
my jsme 350 metrů nad mořem, oni jsou
500. U nás prší a tam sněží. Město nás stra-
šilo tím, že nebudeme mít dost peněz na
zimní údržbu a vůbec na nic. Takže jsme se
úspěšně odtrhli a od 1. ledna 2000 jsme sa-
mostatná obec. Díky mým zkušenostem
jsme to zvládli, i když zpočátku „na kole-
ně“, dobře. Problém je dodnes s majetko-
vým vypořádáním s městem. Dodnes není
uzavřené, ovšem současné vedení obce ža-
lobu stáhlo. Prostřednictvím médií se ale
našlo deset občanů Rokytnice a Kochavce,
kteří pohledávku odkoupili – a v tom jsme
rarita. Zaplatili jsme obci soudní poplatek
a náklady na právníka s tím, že se dál sou-
díme. Pokud vyhrajeme, polovinu toho, co
vysoudíme po odpočtu nákladů, vrátíme do
obecní pokladny. Spor se táhne už jede-
náctým rokem. Jádro sporu spočívá v tom,
že bychom chtěli finanční podíl za akcie,
které byly předávány na počet obyvatel –
v tu dobu to byla Jihomoravská energetika
a Jihomoravská plynárenská. Nechtěli nám
to předat a tak se pořád soudíme. A nejsme
v tom sami. Podobné problémy řeší i obec
Držovice, která se odtrhla od města Prostě-
jova. Ale stále tvrdím, že pokud má někdo
chuť a vůli do toho jít a splňuje podmínky
pro osamostatnění, tak ať do toho jde.

Působila jste ve funkci starostky, dnes
jste senátorka. Určitě jste získala spous-
tu zkušeností, musela jste se také hod-
ně obrnit proti lidské hlouposti, nebrat
si věci osobně. Připravila vás role sta-
rostky na roli senátorky dobře?

Pro mě to byla zkušenost k nezaplacení,
že jsem byla starostkou, před tím ve služ-
bách státní správy a mezitím ještě podnika-
la. Byla to ta nejlepší škola. Zkušenosti jsem
získávala ze všech stran. V pozici starostky
jsem navíc musela řešit spoustu problémů.
Co člověk, to jiný problém. V zimě jsme tře-
ba alarmovali hasiče, lidem padaly střechy,
když přišla velká voda, jezdila jsem po ves-
nici v gumákách a přemýšlela, jestli už bu-
dit hasiče na pomoc nebo ještě ne. Anebo
vám volá nespokojený občan, že si přeje,
aby zimní údržba nezvedala u jeho domu
radlici…anebo, že byla špatně odhrnutá
cesta na Kochavec. Starosta zkrátka musí
řešit jakýkoliv problém denní potřeby obča-
nů. Z pozice starostky to můžete ovlivňovat
na své úrovni, můžete někam směřovat.

Kam jste směřovala?
Chtěli jsme, aby byla naše obec známá.

A to se povedlo. Postavili jsme zastřešení na
hřišti a pořádali Kulturní léto. Přijížděli k nám
hvězdy jako třeba František Nedvěd, Hradiš-
ťan, Alkehol, Vypsaná fixa a řada dalších
známých interpretů. Takže k našim 600 oby-
vatelům přibylo každé léto co 14 dnů dal-
ších 600 lidí, kteří se k nám přijeli bavit. Když
jsme se osamostatňovali, říkali nám na
okresním úřadě, že všude v Evropě je ten-
dence se spojovat a my se rozdělujeme. A že
máme navíc nevýhodu v tom, že jsme v čes-
ko-slovenském pohraničí. Já jsem na to řek-
la, že z té nevýhody zkusíme udělat výhodu.
A protože na druhé straně máme sousedy
Slováky, oslovili jsme starostu z Horné Súče
a přímo v lese na hranici jsme začali pořádat
mezinárodní československé setkání. Začalo
to s osmdesáti lidmi a později se jich sešlo i
tisíc. Má to svou tradici a mluvilo se o nás už
i v tom smyslu, že jsme kulturní centrum,
centrum československých aktivit, a tak by
se dalo říct, že jsme naši obec pozvedli z po-
pela. Po všech těch zkušenostech už jsem

pak neměla daleko k tomu, že jsem v roce v
roce 2004 iniciovala vyhlášení Rokytenské
výzvy a Petice proti změně režimu na česko-
slovenské hranici, které byly úspěšné a za-
mezily změně režimu na česko-slovenské
hranici. Když je člověk starostou, musí jím
být 24 hodin denně. Nikdy nevíte, co bude-
te řešit v nejbližší době.

A jaké je to být senátorkou?
Z pozice senátorky už mohu ovlivňovat

věci na vyšší úrovni. Tady už nezastupuji
pouze jednu obec, ale přes 90 tisíc lidí své-
ho volebního obvodu a další, kteří se na
mně obrací z jiných krajů. A pokud můžu,
ráda jim pomůžu. Obrací se na mně staros-
tové, občané, lidé mají například problémy
na katastru svého města s vedením na rad-
nici. A už se mně stalo mnohokrát, že jsem
vystupovala v roli jakéhosi ombudsmana. Li-
di se bojí anebo jim úřady nenaslouchají,
tak se obrátí na senátorku. A je pravda, že
zjišťuji, že z pozice senátorky mám skuteč-
ně jakousi moc řešit problémy, na které úřa-
dy od běžných občanů neslyší – což je špat-
né. Například jsem pomáhala jednomu člo-
věku, který málem přišel o svůj sad. Přišli
jsme na pozemkový úřad do Zlína a násled-
ně zjistili, že jsou tam zfalšované podpisy
a všechno je špatně. Když šel ten člověk
předtím na katastrální úřad, nikdo se s ním
nebavil. V momentě, kdy jsem do toho
vstoupila já a pak už jen má asistentka, na-
jednou se vše vyřešilo. To je děsivé zjištění
pro občana, který nemá zastání, a když
chce něco řešit, tak se mu nevěří…

Takže z pozice starostky jste pomáha-
la řešit problémy konkrétních lidí v jed-
né malé obci. Z pozice senátorky pomá-
háte také s konkrétními problémy – ale
na větším území.

Někdy se mi stávalo, že když už jsem ne-
byla starostkou, ale senátorkou, budila
jsem se v noci, když pršelo a měla jsem ten-
denci jít se podívat, jestli se nezvedá hladi-
na. A teprve později mně došlo – ale to už
není tvoje starost, od toho tady je nový sta-
rosta. Ale je to zažité. Brala jsem funkci sta-
rostky odpovědně a zapojovala do toho
i manžela… Senátor se dostane tam, kam
se běžný občan nedostane. Mám vždycky
radost, když se mně podaří někomu po-
moct. A často i zde hraje roli špatná komu-
nikace. Někdo si něco špatně vyloží a hned
je tam zbytečný spor. Anebo narážíme na
neochotu něco udělat. Vždycky, když mně
někde řeknou, že „to nejde“, říkám – „tak
pojďme hledat řešení, jak by to šlo“. A ře-
šení se vždycky najde. Mám pozitivní zku-
šenost, že to tak je. Na svých webových
stránkách mám motto „Problémy jsou od
toho, aby se řešily“. Dnes už to říkám jinak:
„Každý problém má své řešení.“

Rozhovor vedla Marie Šuláková

Informace na www.jurencakova.cz

Senátorka Jana Juřenčáková má kancelář v Uherském Brodě. „Někdy se mně podaří, že
jednou za šest až osm týdnů nemusím do Prahy,“ říká se smíchem a dodává: „Rozhod-
nutí kandidovat do Senátu bylo moje soukromé. Chtěla jsem si sehnat tisíc podpisů, ale
nakonec jsem kandidovala za „starosty“. Ale nelituju toho. A zatím mě to baví.“

www.jurencakova.cz


Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.155 • 2/2011

SPOV jednal o poštách na venkově, zvolil členku
vedení a podepsal smlouvu s asociací zemědělců

SOUTĚŽ VESNICE ROKU SE ZMĚNAMI?

Účastníci schůze diskutovali o možných změnách v soutěži vesni-
ce roku. Debatovali rovněž i o návrhu, podle nějž by soutěž organi-
zovala samostatná společnost a doplnily by ji i další akce včetně na-
příklad plesu, který se ale nesetkal s příliš kladným přijetím. Podle
předsedy SPOV Eduarda Kavaly není prostor pro vytváření zcela no-
vého konceptu. „Všechno se nám to zase dostává do té klasické ša-
blony, kterou bychom měli všichni vylepšit,“ uvedl Kavala. Pravidla pro
pořádání letošního ročníku klání se budou podepisovat v březnu.

ZLATÁ CIHLA SOUČÁSTÍ VESNICE ROKU?

Členka předsednictva Tamara Salcmanová uvedla, že v Plzeňském
kraji dosud nebyly žádné problémy s organizací soutěže. Navrhla, aby
do soutěže byla začleněna soutěž Zlatá cihla. V Plzeňském kraji již tak
loni poprvé učinili. Hodnotitelská komise se při výjezdech po obcích
zaměřila na dvě kategorie – novostavby a rekonstrukce kulturních pa-
mátek. Podnětů jsme našli celou řadu, a když jsme dělali vyhodno-
cení krajského kola, tak jsme to všechno prodiskutovali, shrnuli a do-
šli jsme potom k jednoznačnému závěru. V kategorii novostaveb zví-
tězila stavba rozhledny v obci Chanovice a v kategorii rekonstrukce
památek komise udělila zlatou cihlu soukromé osobě za zdařilou re-
konstrukci venkovského šlechtického sídla v části Kolince, který se
jmenuje Ujčín. Ceny byly symbolické, keramické, a diplom. „Ale přes-
to jsem měla pocit, že i ti ocenění byli velmi spokojení a při vyhlašo-
vání to byla i inspirace pro ostatní obce,“ uvedla Salcmanová.

Někteří účastníci diskuse připomněli, že venkovská zástavba je
již v rámci soutěže Vesnice roku posuzována. Soutěž Zlatá cihla tak
může znamenat jakési zdůraznění. Stanislav Rampas uvedl, že zku-

šební krajské kolo Zlaté cihly v Plzeňském kraji potvrdilo, že klání
může být součástí Vesnice roku a přitom tuto soutěž výrazně ne-
zatíží. Vzhledem k tomu, že Spolek loni uzavřel spolupráci s Aso-
ciací krajů ČR, nemělo by být podle Kavaly problémem ani krajské
vyhlášení Zlaté cihly. „Pokud se jedná o to, že chceme vytahovat
pozitivní a negativní příklady a ukazovat, kudy, tak tato úroveň ni-
čemu nebrání. Jde o to, aby se pak potkali lidé, kteří byli oceněni
a měli na toto téma seminář, diskutovalo se o trendech a dobrých
i špatných zkušenostech,“ doplnil Kavala.

Přítomní se shodli na tom, že je třeba ještě upřesnit pravidla
soutěže, jejímž vyústěním by mohlo být rovněž vydání publikace.

„Musíme počítat s tím, že se přihlásí obce samy speciálně na tu-
to věc. Musí tam ta svoje díla, která budou oceněna, představit.
Musí o nich říct základní údaje a doložit k nim fotografie. A také
bychom do těch pravidel uvedli, že tato část soutěže je nepovin-
ná, abychom nenutili ostatní, kteří takové stavby nemají, aby se
nepřihlašovali do soutěže,“ upozornil tvůrce pravidel Jan Kruml.

Vedení Spolku se vyjadřovalo také k návrhu Jana Dvořáka z od-
dělení komunikace MMR, podle nějž by se pořádání soutěže pří-
padně mohla ujmout příspěvková organizace.

„Je tam zaseta docela nebezpečná možnost, jak s tou soutěží
zacházet a udělat z ní až byznys a privatizovanou záležitost a jak
z toho zcela vymizí to nejzajímavější a to je – jak o tom neustále
hovoříme – občanská společnost,“ odmítl myšlenku Stanislav Ram-
pas. Doplnil, že není třeba měnit něco, co dobře funguje.

Se souhlasem se setkal návrh, aby soutěž byla vyhlášena v úno-
ru či březnu v rámci Dnů malých obcí v Praze a následovat by mě-
la tisková konference, aby soutěž byla medializována. Návrh, aby se

Z Z č i n n o s t i S P O V 1 0

O změnách v soutěži Vesnice roku, smlouvě o spolupráci s Asociací soukromého zemědělství ČR, ale především o situaci v řadě ob-
cí v souvislosti s rušením pošt jednali na svém zasedání členové vedení Spolku pro obnovu venkova ČR dne 4. ledna 2011 v budově
Senátu Parlamentu ČR. Předseda SPOV Eduard Kavala představil novou členku Spolku senátorku Janu Juřenčákovou, která je zároveň
nominována stálou komisí Senátu pro rozvoj venkova ke spolupráci se Spolkem. Hostem jednání byl zástupce ministerstva pro místní
rozvoj Jiří Vačkář či senátor Stanislav Juránek.
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vyhlášení krajských vítězů uskutečnilo v červenci v obci předcháze-
jícího ročníku, ale narazil na odpor.

Proti návrhu Dvořáka je i Sdružení místních samospráv ČR, kte-
ré je spoluvyhlašovatelem soutěže. Podle jeho předsedy Josefa Bar-
toňka dospěli ve sdružení proti komercionalizaci soutěže. Pro rok
2011 podle SMS významnou změnu pravidel asi už není možné
provádět, neboť by to bylo na škodu soutěži. Případné změny by
mohly platit až od roku 2012.

PODPIS SMLOUVY O SPOLUPRÁCI SPOV
S ASOCIACÍ SOUKROMÉHO ZEMĚDĚLSTVÍ ČR

Hostem schůze byl předseda Asociace soukromého zemědělství
ČR Josef Stehlík, neboť předmětem jednání byla i smlouva Spolku
s ASZ a její následný podpis.

Podle Stehlíka Asociace soukromého zemědělství ČR sdružuje
2500 soukromých zemědělců, ale mezi členy jsou i právnické oso-
by. V současné době se asociace věnuje několika základním cílům.
Jedním z nich je, aby veřejnost vnímala rodinnou farmu na venko-
vě jako základ českého zemědělství a především českého venkova,
tedy jako formu, která nejen vytváří hospodářské výsledky, ale ta-
ké vytváří určité sociální prostředí. Dalším základním cílem ASZ je
důležitý servis pro členy v podobě legislativní, informování o dota-
cích a dotačních programech. Zástupci jsou členy monitorovacího
výboru, takže se účastní tvorby a přípravy dotačních programů a
programů rozvoje venkova. ASZ byla mimo jiné v roce 2008 iniciá-
torem toho, že vznikla antibyrokratická komise ministra na minis-
terstvu zemědělství, kde má i Spolek svého zástupce. Členové ASZ
jsou aktivní v oblasti venkovské politiky. „Začali jsme jednat s va-
ším vedením o tom, abychom zpracovali smlouvu o spolupráci, ve
které jsme došli k nějakému konsenzu, k vymezení spolupráce. Já
si myslím, že mezi Spolkem a naší asociací se těch věcí, které se vzá-
jemně prolínají, nachází velice hodně,“ uvedl Stehlík.

Předseda Spolku Kavala seznámil přítomné s body, na kterých
se zástupci obou organizací shodli. Patří k nim snižování přebuje-
lé a obtěžující byrokracie v resortu zemědělství, pozemkové úpra-
vy, zakládání a rozvoj malých a středních podniků ve venkovském
prostoru, venkovské regionální rozvojové programy, vytváření pro-
storů pro zvýšení konkurenceschopnosti českého soukromého ze-
mědělství, diverzifikaci v rámci zemědělské činnosti a zemědělskou
činnost na činnost nezemědělskou, změny v rozpočtovém určení
daní ve prospěch malých obcí, společnou propagaci venkova vše-
mi dostupnými kanály komunikace, prohlubování společenského
života na venkově, prosazování zájmů českého venkova a české-
ho soukromého zemědělství v evropských institucích.

„Některé body jsou více zemědělské, tak jako je ústředním zá-
jmem asociace, některé jsou více samosprávné a venkovské z po-
hledu lidí, kteří tam žijí. Pokud by se podařilo aspoň částečně ty
body naplnit, tak by se dalo říci, že se venkov zase dostává na ji-
nou úroveň,“ řekl Kavala. Připomněl, že Spolek loni uzavřel napří-
klad smlouvu s Agrární komorou ČR.

SPOLEK MÁ NOVOU MÍSTOPŘEDSEDKYNI

Vedení Spolku zvolilo 16 hlasy novou místopředsedkyni, sená-
torku Janu Juřenčákovou. Post se uvolnil poté, co na něj rezigno-
val bývalý senátor Jiří Žák. Juřenčáková byla zvolena na zasedání
Stálé komise pro rozvoj venkova Senátu místopředsedkyní komi-
se. Je bývalá neuvolněná starostka malé obce.

ČESKÁ POŠTA NA VENKOVĚ

Zástupce Svazu měst a obcí ČR Josef Bezdíček informovat o si-
tuaci poboček České pošty na venkově. Připomněl, že vloni se při-
pravovalo zrušení 178 pošt, takže SMO spolu se Spolkem a SMS
prováděly různé intervence směrem k Českým poštám i k minis-
terstvu vnitra coby zřizovateli a žádali okamžité nápravy.
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Jana Juřenčáková, Eduard Kavala, Josef Vačkář Stanislav Rampas

Josef BezdíčekEduard Kavala a Josef Stehlík
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České pošty se připravují na privatizaci. Společnost hledá své nej-
lepší ekonomické postavení a zároveň připravuje projekt Partner.
Služba by tak přecházela například na obecní úřady. „Boží Dar už
se do projektu zapojil a pan starosta si to velice chválí. Další obce
se do toho také přihlásily,“ uvedl Bezdíček.

Podle něj se Česká pošta chystá informovat včas o jakýchkoliv
změnách na jednotlivých obcích. Projekt bude v rámci privatizač-
ního projektu minimálně působit po dobu pěti let. Jednání s ČP ale
komplikují časté personální změny v tomto podniku.

Podle Kavaly je již zřejmě mylná představa, že v každé vesnici
bude sídlit kamenná pošta. „Ale malá pošta má své opodstatnění.
Otázkou je, jak má nebo nemá být transformována a také je to
otázka udržitelnosti,“ řekl. Například v Bělotíně je pošta na obec-
ním úřadě.

Podle Bezdíčka se ČP v dohodě zavázala, že služby na venkově
se nesmí zhoršit, ale naopak rozšířit.

PŘIPOMÍNKY KE STAVEBNÍMU ZÁKONU

Stavební zákon, ke kterému Spolek dával připomínky, v minulém
funkčním období Parlamentu skončil v legislativní radě. Podle Jana
Floriana by měl jít do konce února do vnějšího připomínkového ří-
zení v paragrafovaném znění a už rovnou do vlády a Parlamentu.
„Tento způsob je z mého pohledu ne úplně korektním fíglem. Mi-
nisterstvo pro místní rozvoj směřuje k tomu, že zákon projedná hod-
ně. Nový ministr přišel se třemi okruhy problémů – složitost řízení (ru-
šení stavebních úřadů – s tím už problém mám), řešení autorizova-
ných inspektorů a třetí je vazba na EIA,“ uvedl Florian.

Pan ministr ve svém vystoupení prohlásil, že chce zrušit jednič-
kové stavební úřady. „To jsou ty úřady, které nejsou ani v takzva-
ných obcích s rozšířenou působností, ani takzvané pověřené úřa-
dy, čili ten zbytek normálních úřadů základního typu, které prý ma-
jí pravomoc stavebního úřadu z dřívějška. To je tak třicet let. A tyto
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úřady oni chtějí rušit,“ uvedl Florian. Tento krok považuje za od-
porující zájmům Spolku, který chce mít na venkově odborníky.

Podle Zdeňka Pešy stavební úřady prvního stupně vznikly před
několika desítkami let v regionech s řídkým osídlením. „Například
Olešnice je městečkem, které má kolem sebe dalších osm, deset
obcí, které jsou dříve přiškoleny a dnes k tomu stavebnímu úřadu
a matrice připojeny. Jsou to také obce, které mají 35, 37 obyvatel,
120, 150 obyvatel. Protože ale vykazuje tento úřad 2600 obyva-
tel, které obhospodařuje, je určen ke zrušení. Vedlejší územní re-
gion, protože má o šest set obyvatel více, zrušen nebude. Vyplývá
mi z toho, že stavebník, který bude stavět v regionu Olešnicka, bu-
de muset dojíždět 25 km do Boskovic, zatímco ten, který bude
územně o 4 km dále, na území Kunštátska, bude jezdit na staveb-
ní úřad, který má stejný počet úředníků, jako ten olešnický, tedy
dva,“ uvedl Peša. maš

Stanislav Juránek Eduard Kavala, Marcela Harnová a Radan Večerka

Josef Bartoněk a Zdeněk PešaJan Florian

Rostislav Hošek
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Spolupráce Svazu měst a obcí
a Spolku pro obnovu venkova

1. Budoucnost soutěže Vesnice roku
Josef Bezdíček informoval zástupce SPOV o dopise, který byl

adresován vrchnímu řediteli Ing. Vačkářovi. Zástupci SPOV uvedli,
že zaujímají stejná stanoviska a budou přetlumočeny na jednání
vyhlašovatelů soutěže Vesnice roku 2011 na Ministerstvu pro míst-
ní rozvoj dne 11. ledna 2011 od 13:30 hodin.

Předsednictvo Komory obcí Svazu měst a obcí České re-
publiky a zástupci Spolku pro obnovu venkova ČR žádají
zástupce Předsednictva Komory obcí a SPOV, aby svá společná
stanoviska předložili na jednání vyhlašovatelů soutěže Vesnice
roku 2011 na Ministerstvu pro místní rozvoj dne 11. ledna 2011.

2. Rozpočtové určení daní
Dalším tématem bylo rozpočtové určení daní (RUD). Přítomní čle-

nové požadují po Ministerstvu financí kritéria pro přerozdělování fi-
nancí. Ke každé kombinaci kritérií by pak ministerstvo mělo zpra-
covat model vývoje daňových příjmů obcí. Podle přítomných je ale
třeba v první řadě vědět, jaké daně budou tvořit koš sdílených daní
a kolik peněz do tohoto systému Ministerstvo financí uvolní. Josef
Bezdíček upozornil na usnesení XI. Sněmu Svazu, který doporučil
stanovit životní minimum obce na 7800 Kč na jednoho občana.

Předsednictvo Komory obcí Svazu měst a obcí České re-
publiky a zástupci Spolku pro obnovu venkova ČR žáda-
jí Ministerstvo financí,
a) aby v návaznosti na změnu RUD předkládalo modely vývoje

daňových příjmů obcí;
b) kritéria pro přerozdělování financí v řádu jednotek;
c) jasnou definici zdrojového koše a zachování životního mini-

ma 7 800 Kč na obyvatele.

3. Budoucnost Společné zemědělské politiky
Mgr. Srnová informovala přítomné členy o Pozici ČR k budouc-

nosti Společné zemědělské politiky pro roce 2013, kterou zpracova-
lo Ministerstvo zemědělství. Stanoviska Svazu byla vyjádřena v rám-
ci členství Výboru pro EU v prosinci 2010.

Předsednictvo Komory obcí Svazu měst a obcí České repu-
bliky a zástupci Spolku pro obnovu venkova ČR
I. žádají Kancelář Svazu, aby poskytla veškeré podklady o

Pozici ČR k budoucnosti Společné zemědělské
politiky pro roce 2013 zástupcům Spolu pro ob-
novu venkova ČR;

II. prosazují posílení roviny venkova.

4. Meziobecní spolupráce
Přítomní členové navrhli, aby se nadále pracovalo na formová-

ní meziobecní spolupráce.

Předsednictvo Komory obcí Svazu měst a obcí České re-
publiky a zástupci Spolku pro obnovu venkova ČR žádají,
aby Kancelář Svazu nadále pracovala na formování meziobecní
spolupráce.

5. Přímá volba starosty
Ludmila Němcová informovala o jednání Vlády ČR, která návrh

„Přímá volba starosty“ vzala na vědomí a materiál předala Legisla-
tivní radě vlády. PKO k této problematice trvá na stanovisku z dří-
vějších jednání a SPOV se k tomuto bodu nevyjádřil.

6. Česká pošta
Josef Bezdíček informoval zástupce SPOV o dohodě s Českou

poštou, s.p., kterou však Česká pošta nedodržuje (nespolupracu-
je). Se zástupci pošty domluven termín jednání dne 8. února 2011,
kde si vše vyjasní. Na jednání je také přizván předseda družstva
JEDNOTA. SPOV požádal, aby byl pozván také předseda SMS, kte-
ré rovněž řeší kvalitu České pošty, s.p. a zástupci SPOV.

Předsednictvo Komory obcí Svazu měst a obcí České repu-
bliky žádá
Kancelář Svazu, aby na jednání 8. února 2011 také pozvala před-
sedu SMS a zástupce SPOV;

7. Rušení stavebních úřadů
Ing. arch. Florian informoval o návrhu Ministerstva pro místní

rozvoj, podle kterého by se rušení stavebních úřadů týkalo zhruba
230 obcí I. typu. To by ovšem v praxi znamenalo vzdálení výkonu
státní správy občanovi, zvýšení možnosti rozšíření korupčního pro-
středí, prodloužení lhůt pro vyřízení žádostí atd. Návrh také neřeší
materiální, personální, ani finanční otázky zajištění agendy staveb-
ního úřadu na pověřených obecních úřadech, na které by agenda
měla být převedena. Předsednictva Svazu i SPOV jednoznačně od-
mítla plošné rušení stavebních úřadů na obcích I. typu, pro které
požadují zavedení pravomocí na některé druhy malých staveb. Dá-
le požadují předložení analýzy výkonu působnosti stavebních úřa-
dů v celé ČR (zejména uvedení nedostatků, finanční dopady změ-
ny výkonu působnosti atd.). Nelze přijmout obecné vyjádření, že ta-
to agenda je na malých obcích vykonávána méně kvalifikovaně.

Předsednictvo Komory obcí Svazu měst a obcí České repu-
bliky a zástupci Spolku pro obnovu venkova ČR
I. odmítají
a) plošné rušení stavebních úřadů obcí I. typu
b) přesun kompetencí na stavební úřady obcí III. typu
II. požadují
a) zavedení pravomocí stavebních úřadů pro obce I. typu na ně-
které druhy malých staveb
b) předložení analýzy výkonu působnosti stavebních úřadů ob-
cí I. a III. typu, zejména zjištěné nedostatky a finanční dopady
změny výkonu působnosti stavebních úřadů.
III. ukládá
předsedovi Předsednictva Komory obcí informovat o výsledcích
jednání Předsednictvo Svazu dne 21. ledna 2011.

Josef Bezdíček navrhl další společné setkání dne 10. května 2011.
Další jednání Předsednictva Komory obcí se uskuteční dne 8. úno-

ra 2011 v Praze. V Praze dne 12. ledna 2011

V V ý t a h z e z á p i s u z j e d n á n í P ř e d s e d n i c t v a K o m o r y o b c í a S P O V Č R
z e d n e 1 1 . l e d n a 2 0 1 1 v P r a z e

VOLEBNÍ VALNÁ HROMADA SPOLKU PRO
OBNOVU VENKOVA OLOMOUCKÉHO KRAJE
se uskuteční ve čtvrtek 10. března 2011 od 10 hodin
v sále kulturního domu v obci Ústí na Hranicku

Na Valné hromadě proběhne volba orgánů: 1) Předsednictvo, 2) Re-
vizní komise. Předseda a místopředseda je poté zvolen předsednic-
tvem jako jeden z jejich členů. Vyzýváme tímto všechny zájemce,
aby nominovali sebe či jiného kandidáta do těchto orgánů – e-mai-
lem (spovok@spovok.cz) nebo telefonicky předsedovi Otakaru Hla-
váčovi nebo Jaroslavu Brzákovi (605 174 701). Kandidátka bude
průběžně doplňována na www.spovok.cz / Valná hromada 2011.

Návratku zasílejte do 6. 3. 2011 na adresu spovok@seznam.cz.
Více informací na:

http://www.spovok.cz/index.php?nid=7321&lid=CZ&oid=2101036

http://www.spovok.cz/index.php?nid=7321&lid=CZ&oid=2101036
mailto:spovok@seznam.cz
www.spovok.cz
mailto:spovok@spovok.cz
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Eva Peprníčková

Anketa hodnotících komisařů
v krajském kole soutěže
Vesnice roku (12. díl)

Eva Peprníčková je knihovni-
cí v knihovně Františka Bartoše
ve Zlíně. Hodnotící komisařkou
ve Zlínském kraji je již jedenáct
let. Ve správné venkovské kni-
hovně nesmí podle Evy Peprníč-
kové chybět výrazná osobnost
aktivního knihovníka, který má
o svou práci zájem, dokáže prosadit knihovnu jako nepo-
stradatelnou součást společenského a kulturního života ob-
ce a profesně zajistí poskytování knihovnických služeb.

1. Můj vztah k venkovu?
Narodila jsem se ve městě, ale k venkovu mám blízký vztah, pro-

tože na venkov jsem jezdila celé dětství na prázdniny a v dospělos-
ti i na dovolenou k příbuzným. S venkovem jsem byla spjata i pra-
covně jako metodička.

S S e r i á l
2. Jak má (podle mého názoru a mých zkušeností) vypadat

„správná venkovská knihovna“ – co tam nesmí chybět?
Venkovská knihovna má být příjemným, esteticky působícím

prostorem vstřícným návštěvníkům, čistým, dostatečně prosvětle-
ným bez plísní a zápachu. Knihovní fond by měl mít vyrovnanou
skladbu a musí být aktuální. Venkovská knihovna by měla mít do-
statek místa pro setkávání obyvatel obce a pořádání akcí pro ve-
řejnost. Ve správné venkovské knihovně nesmí chybět výrazná
osobnost aktivního knihovníka, který má o svou práci zájem, do-
káže prosadit knihovnu jako nepostradatelnou součást společen-
ského a kulturního života obce a profesně zajistí poskytování kni-
hovnických služeb.

3. Mé zkušenosti se soutěží Vesnice roku – co se mí líbí, co
mne inspiruje a co mi naopak vadí či dokonce chybí?
Jedenáct let ve funkci komisaře sleduji u většiny přihlášených

obcí do soutěže Vesnice roku velkou snahu o rozvoj obcí, o zvýše-
ní kvalitní úrovně života na venkově a podporu sounáležitosti oby-
vatel. Ten zájem, úsilí a energie něco zlepšit, nenechat se odradit
nepříznivými podmínkami a těžkostmi jsou pro mě inspirativní. Lí-
bí se mi, že po deseti letech, kdy se hodnotí péče obce o knihov-
nu a činnost knihovny v rámci soutěže Vesnice roku knihovny, zís-
kávají knihovny důležité místo v životě obcí i z pohledu starostů
a případně i zastupitelstev, nejen ze strany návštěvníků. Změna
přístupu ke knihovnám často vede k lepší finanční podpoře čin-
nosti knihovny.

Anketu připravuje Daniela Wimmerová

Diskuse na www.spov.org: Plošné rušení stavebních úřadů
novelou stavebního zákona – ano nebo ne?

Ke stažení je zde přehled 230 stavebních úřadů, kterých by se mohl podle včerejšího zjištění na MMR návrh na zrušení týkat. V kar-
togramu je území působnosti těchto úřadů podbarveno červeně. Své názory vložte přímo na tento web po otevření článku a kliknutí na
„Vložit nový příspěvek“ vpravo dole. Také je můžete zaslat členu předsednictva SPOV ČR Ing. arch. Jan Florianovi (ing.florian@gmail.com)
k využití při dalších krocích Spolku.

http://www.spov.org/aktuality/diskuse--plosne-ruseni-stavebnich-uradu-novelou-stavebniho-zakona---ano-nebo-ne-.aspx

http://www.spov.org/aktuality/diskuse--plosne-ruseni-stavebnich-uradu-novelou-stavebniho-zakona---ano-nebo-ne-.aspx
mailto:ing.florian@gmail.com
http://www.spov.org/data/files/kartsu.JPG
http://www.spov.org/data/files/kartsu.JPG
http://www.spov.org/data/files/su1.xls


Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.155 • 2/2011

Z Z č i n n o s t i N S M A S 1 5

Bruselský seminář pro nové MAS:
„Leader as a Driver for Rural Europe

Ve dnech 19. a 20. ledna 2011 se v Bru-
selu v areálu Evropské komise odehrál Work-
shop pro nové MAS „Leader – řidič evrop-
ského venkova“. Tuto akci pořádala Evropská
síť pro rozvoj venkova. Cílem setkání zástup-
ců MAS bylo oživit rozměr LEADERu pro no-
vé, méně zkušené MAS. Současně šlo o zvý-
šení povědomí o strategické roli Leaderu pro
rozvoj venkova a usnadnit zástupcům MAS
výměnu zkušeností a praxe. Program byl za-
měřen na předání zkušeností při realizaci pro-
gramu Leader, efektivní realizaci strategií mí-
stního rozvoje a nejlepší praxi v oblasti mezi-
národní spolupráce.

Této akce se zúčastnilo okolo 350 zástup-
ců MAS z celé Evropské unie. Z České repu-
bliky se dané akce zúčastnilo 15 zástupců
místních akčních skupin.

Seminář zahájil svou video zprávou Dacian
Cioloş, evropský komisař pro zemědělství
a rozvoj venkova. V prvním bloku jsme se se-
známili s aktivitami ENRD, byl nám předsta-
ven princip LEADER, poučili jsme se z minu-
losti implementace programu LEADER a by-
li jsme obeznámeni s programem LEADER
v Evropě dnes.

V průběhu semináře probíhaly worksho-
py na 3 témata:

A) Implementace strategie místního rozvoje
V rámci workshopu A nás zástupce fran-

couzské MAS Pays de Ploërmel – Gildas Ro-

ger seznámil s tvorbou místní rozvojové stra-
tegie, s organizací a schopnostmi a doved-
ností MAS. Zástupce MAS West Cork – Ian
Dempsey představil finanční řízení a řízení
projektového portfolia v jejich MAS a Julia
Procházka z německé MAS Auerbergland
nám obeznámila s monitoringem a hodno-
cením místní rozvojové strategie jejich MAS.

B) Dynamika implementace
Druhý blok začal Tom Burston z MAS

z Velké Británie, který se věnoval ve své pre-
zentaci především plánování rozvoje venko-

va komunitním způsobem, Günter Salchner
z rakouské MAS Ausserfern představil své
zkušenosti s inovacemi a pro MAS s velmi
důležitým vztahem k území zásahu. Posled-
ní prezentace v rámci bloku B byla zaměře-
na na integrovaný přístup. Ten nám předsta-
vila Kristiina Liimand z Estonska.

C) Mezinárodní spolupráce a vytváření sítí
v rámci programu LEADER
V bloku C vystoupili se svými prezentace-

mi Thomas Müller z rakouské MAS Sauwald,
José Ángel Garcia Lucas ze španělské MAS
Adri Jiloca Gallocanta a Satan Watson z Vel-
ké Británie.

V průběhu společného zasedání k dopo-
ručení pro nové MAS se se svými zkušenost-
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mi podělili zástupci 4 MAS (Anna Čárková
z MAS Kyjovské Slovácko, Cristi Gherghicea-
nu z MAS Dealurile Tarnavelor z Rumunska,
Elipsa Vesisenaho z MAS Pirkan Helmi z Finska,
Silvio Schembri z MAS Xlokk z Malty) a Laura
Ibaňez z Asociace Iniciativy rozvoje Katalánska.

Během pauz mezi jednotlivými bloky pro-
bíhala setkání zástupců MAS, kdy se mohly
vyměňovat zkušenosti s realizacemi strategií
rozvoje MAS nebo si představitelé MAS moh-
li také domlouvat budoucí spolupráci při pří-
pravě a realizaci mnoha projektů.

Ke konci druhého dne jsme byli seznáme-
ni s hlavními výstupy jednotlivých workshopů

A) Strategie rozvoje území MAS nesmí být
jen k získání finančních prostředků, ale
musí být živá a neustále se s ní musí pra-
covat a vyvíjet se.
Samozřejmostí je evaluace, která nesmí

být zanedbávána, jak se v minulosti dělo. Mu-
síme společně diskutovat nejen nad úspěchy,
ale i nad neúspěchy implementace strategie.
Evaluace by měla obsahovat nejen kvalitativ-
ní, ale i kvantitativní informace.

LEADER je neustálý proces, kdy MAS hra-
jí důležitou roli a musí jej neustále rozvíjet.

B) Z výstupů workshopu B vyznělo několik
důležitých myšlenek:

– Musíme pochopit, že LEADER je pro-
gram na rozvoj venkovské komunity ni-
koli jen venkova.

– Nesmíme upřednostňovat přání jednot-
livců ale celé komunity.

– Podporovat přístup zdola nahoru a zlep-
šovat ho díky rozvoji spolupráce s lidmi
z regionu.

– Lidé jsou důležití v celém procesu. Musí-
me vycházet z místních zdrojů a výstupy
realizace sdělovat opět lidem.

– Vždy potřebujeme vůdce. Ale vůdce mů-
že být za blázna, pokud nebude mít prv-
ního následovníka :o)

C) Proč spolupracovat? Je důležité se stme-
lovat, navazovat nové kontakty, vymě-
ňovat si zkušenosti a hledat nová řešení
našich problémů z venku. Spolupráce za-
číná poznáváním.

Ve spolupráci jde o navazování důvěry
a občanská společnost bez důvěry nemůže
fungovat.

Rozloučil se s námi zástupce DG AGRI –
Jean-Michel Courades. „Evropská síť musí
fungovat. Spoléháme na lokální sítě. Dialog
musí probíhat mezi MAS a administrátory
programů. Dívejte se na sebe jako na důle-
žité aktéry rozvoje venkova. Předávejte infor-
mace nejen zdola nahoru ale i shora dolů.“

A snad jen myšlenka na konec, se kterou
se s námi podělila Kristiina Liimand z Eston-
ska: „Když chcete jít rychle, běžte sám. Když
chcete jít daleko, běžte společně.“

Lenka Baďurová,
projektová manažerka SMARV, o.p.s.

a MAS Podhostýnska,
účastník akce za MAS Moravská cesta
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Společná školení MAS / SZIF / MZe

Ministerstvo zemědělství a Státní zemědělský intervenční fond
ve spolupráci s Krajskými agenturami pro zemědělství a venkov si
Vás dovolují pozvat na:

SPOLEČNÁ ŠKOLENÍ PRACOVNÍKŮ RO SZIF,
ZÁSTUPCŮ MAS A PRACOVNÍKŮ KAZV
K REALIZACI OPATŘENÍ OSY IV. LEADER V PRV

Zahájení školení v 9.00

Program školení:
1. Aktuality z NS MAS (krajský zástupce NS MAS)
2. Změny v opatření IV.1.1 (CP SZIF)

Alokace, způsobilé výdaje, povinnosti MAS, provádění změn,
schvalování výzev, administrace projektů, sankční systém, nový
formulář a nová metodika pro tvorbu Fichí

3. Změny v opatření IV.1.2 (CP SZIF)
Úprava podmínek a termínů, elektronická žádost, Metodika pro
tvorbu Fichí a specifické podmínky IV.1.2

4. Požadavky na střednědobou evaluaci MAS (MZe)
5. Dotazy – lze i po jednotlivých blocích

Předpokládaný konec školení v 14.00.
Občerstvení během školení je zajištěno.
Pořadí přednášek se může v jednotlivých RO SZIF lišit.

Přihlášky jednotlivých zástupců za MAS (z kapacitních důvodů
doporučujeme účast max. 2 zástupců za MAS) a případné další ná-
měty a dotazy ke školení zasílejte na e-mail: pavel.hrala@szif.cz.

Termíny:
2. 2. 2011: Praha – Ministerstvo zemědělství místnost č. 400
3. 2. 2011: Opava – RO SZIF Opava, Horní náměstí 2, 747 06
Opava
4. 2. 2011: Brno – Krajský úřad Jihomoravského kraje, Admini-
strativní a školicí centrum Cejl, Cejl 73, 601 82 Brno
7. 2. 2011: České Budějovice – Regionální centrum sociální inte-
grace a celoživotního vzdělávání Klatovy, Plánická 174, 339 01
Klatovy
9. 2. 2011: Hradec Králové – Krajský úřad Královéhradeckého kra-
je, zasedací místnost P1.906 (v podlaží – 1), Pivovarské náměstí
1245, 500 03 Hradec Králové
10. 2. 2011: Olomouc, AZV Přerov, zasedací místnost v přízemí,
Wurmova 2, 751 52 Přerov
14. 2. 2011: Ústí nad Labem, KAZV Ústecký kraj, 1. patro, č. dve-
ří 13, Masarykova 19/275, 403 40 Ústí nad Labem

Vzhledem ke skutečnosti, že cílem školení je mimo jiné pro-
hloubení spolupráce mezi RO SZIF a MAS na úrovni NUTS 2, jsou
jednotlivá školení určena pro MAS z daného regionu.

Národní síť Místních akčních skupin ČR, o.s.
a Krajské sdružení NS MAS ČR Jihomoravského kraje

si Vás dovolují pozvat

na zámek ve Křtinách na

Těšíme se na setkání s vámi.

Bc. František Winter
předseda NS MAS ČR, o.s.

P P o z v á n k y

MAS se po roce setkají na volební
valné hromadě ve Křtinách
v Moravském krasu

Valná hromada Národní sítě MAS ČR se uskuteční 17. března na
zámku ve Křtinách. Spoluorganizátorem Valné hromady NS MAS ČR
je Krajské sdružení NS MAS ČR Jihomoravského kraje. Vložné na val-
nou hromadu je 300 Kč na osobu (zahrnuje občerstvení a oběd,
ubytování ze 16. 3. na 17. 3. 2011 si hradí účastníci).

Doprovodný program dne 16. 3. 2011:

10.00–14.00: Seminář Nové směry a trendy v marketingu míst-
ních produktů a venkovském cestovním ruchu.
Místo: kongresový sál zámku ve Křtinách. Podrobnosti budou v sa-
mostatné pozvánce.

15.00–18.00: Prohlídka poutního kostela Jména Panny Marie s od-
borným výkladem a návštěva jeskyně Výpustek (1 km od zámku).
Vstupné do jeskyně 110 Kč/os. se hradí samostatně na místě.

od 20.00: Neformální setkání a degustace vín, sýrů a dalších mo-
ravských specialit v loveckém salonku zámku. Podrobnosti budou
v samostatné pozvánce.

Více informací na:
http://is.hvjdesign.eu/dokumenty/nsmascr/valna_hromada_ns_

mas_cr,_o.s._2011/nsmascr_1295805795.pdf

D D o p r o v o d n ý p r o g r a m
k V a l n é h r o m a d ě N S M A S Č R

http://is.hvjdesign.eu/dokumenty/nsmascr/valna_hromada_ns_mas_cr,_o.s._2011/nsmascr_1295805795.pdf
http://is.hvjdesign.eu/dokumenty/nsmascr/valna_hromada_ns_mas_cr,_o.s._2011/nsmascr_1295805795.pdf
mailto:pavel.hrala@szif.cz
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LEDEN 2011

Národní strategický plán LEADER 2014+ je strategický materiál, tematicky a časově zaměřený na uplatnění metody LEADER v roz-
voji venkova v období po roce 2013. Dokument je zpracován Národní sítí Místních akčních skupin České republiky, jako repre-
zentantem hnutí LEADER v České republice a slouží jako vstupní materiál pro diskusi o budoucnosti metody LEADER v ČR, o jejím uplat-
nění jak v budoucích programech rozvoje venkova, tak v ostatních aktivitách rozvíjejících a podporujících venkov u nás.

VIZE 2014+

VENKOV JAKO SPOLEČENSTVÍ ŠŤASTNÝCH, SPOKOJENÝCH A ZABEZPEČENÝCH LIDÍ, KTEŘÍ UDRŽUJÍ A ROZVÍJEJÍ VEN-
KOVSKÉ HODNOTY V KULTUŘE, V PODNIKÁNÍ I V SOCIÁLNÍCH VZTAZÍCH A SPOLUPRACUJÍ PŘITOM JAK MEZI SEBOU NA-
VZÁJEM, TAK SE SVÝMI SOUSEDY DOMA I V ZAHRANIČÍ.
VENKOV JAKO SEBEVĚDOMÝ A ROVNOPRÁVNÝ PARTNER MĚSTA, KTERÝ ŠETRNĚ A ODPOVĚDNĚ SÁM HOSPODAŘÍ SE
SVÝMI ZDROJI A CHRÁNÍ I ROZVÍJÍ PROSTŘEDÍ VENKOVA, SÍDLA I KRAJINU, ZDĚDĚNÉ PO PŘEDCÍCH, ABY JE V POŘÁDKU
ZACHOVAL SOBĚ I PRO BUDOUCÍ GENERACE.

LEADER JAKO METODA

Projekty realizované s pomocí metody LEADER jsou tematicky obdobné akcím realizovaným v jiných programech. Hlavním příno-
sem metody LEADER je způsob, jakým jsou akce rozvoje venkova realizovány a vzájemně propojeny jednak uvnitř venkov-
ských regionů a komunit, jednak prostřednictvím venkovských komunit.

Místní společenství a partnerství občanů, veřejné správy, neziskových organizací a podnikatelů, vytvářející společně or-
ganizace zvané místní akční skupina (MAS, angl. local action group, LAG), které vypracují strategii rozvoje území a jsou odpovědné za
jejich provádění. Filosofie metody LEADER vychází z přesvědčení, že jedině místní společenství dobře znají silné a slabé stránky
daného regionu a jsou schopna sama dobře řešit své vlastní problémy.

ZÁKLADNÍ PRINCIPY METODY LEADER

1) existující strategie místního rozvoje
2) partnerství mezi veřejným a soukromým sektorem na místní úrovni tvořící místní akční skupinu (MAS)
3) přístup „zdola – nahoru“ při přípravě i realizaci strategie
4) integrované a multisektorové akce
5) inovační přístup
6) spolupráce
7) vytváření sítí

V období 2007–2013 je oficiálně metoda LEADER součástí Programu rozvoje venkova České republiky (PRV), kdy projekty, prová-
děné metodou LEADER tvoří tzv. IV. Osu tohoto programu. K realizaci svých strategií bylo vybráno celkem 112 MAS v celé ČR, které
do roku 2013 obdrží podporu ve výši 4,5 mld. Kč.

NÁVRH UPLATNĚNÍ METODY LEADER V POLITICE ROZVOJE VENKOVA 2014 –2020

V plánovacím období 2014–2020 navrhujeme, aby se metoda LEADER stala součástí všech operačních programů, které bu-
dou realizovat své cíle ve venkovském prostoru a aby tyto programy začlenily místní akční skupiny jako nedílnou součást
své implementační struktury jako efektivní zástupce venkovských společenství.

Všeobecnou metodou zjišťování a financování specifických potřeb venkovských území by se měl stát přístup LEADER, založený na
integrovaném přístupu a mezisektorovém partnerství místní veřejné správy, podnikatelského sektoru a občanské společnosti.
Ve vztahu ke Společné zemědělské politice Evropské unie považujeme za užitečné, aby v příštím období vznikly pro zemědělství a venkov
dvě oddělená pojetí nebo přímo dva fondy s odlišně formulovanými cíli: zemědělský fond, zaměřený na ochranu životního prostředí,
potraviny a zemědělství, a fond venkova, zaměřený na ekonomiku venkova a na rozvoj venkovských regionů a komunit. Tento poža-
davek neznamená přímo oddělení těchto dvou fondů pod různé implementační struktury na úrovni EU a potažmo ČR, ale mi-
nimálně jasné vymezení obou pilířů s možností samostatných přístupů k financování a odlišných administrativních postupů.

N Á R O D N Í S T R A T E G I C K Ý P L Á N L E A D E R 2 0 1 4 +

NÁRODNÍ STRATEGICKÝ PLÁN
LEADER 2014+

ZKRÁCENÁ VERZE

STRATEGICKÝ POZIČNÍ DOKUMENT

NÁRODNÍ SÍTĚ MÍSTNÍCH AKČNÍCH SKUPIN
ČESKÉ REPUBLIKY

PRO PŘÍPRAVU POLITIK ROZVOJE VENKOVA

V RÁMCI PROGRAMOVACÍHO OBDOBÍ
2014–2020
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VÝCHODISKA

Metoda LEADER je efektivní, způsobuje pozitivní změnu, je cílená, plošná a transparentní.
Venkovská partnerství, která tvoří místní akční skupiny, respektují své členy a veřejnost, vyváženě formulují své rozvojové

strategie a prostřednictvím spolehlivých subjektů uplatňují různé formy jejích naplnění.
Metoda LEADER prostřednictvím místních akčních skupin nabízí venkovským aktérům (obce, mikroregiony, spolky a neziskové or-

ganizace, podnikatelé) nástroje a otevřený přístup k formulaci a naplňování strategie rozvoje jejich regionu.
Tento přístup zároveň zajišťuje koordinaci na úrovni venkovského regionu, spolupráci při využívání dosažených výstupů

a tedy plošný efekt udržitelného a diverzifikovaného rozvíjení obcí a komunit.
Partnerství na úrovni venkovského regionu a spolupráce na podkladě toho, čím daný region disponuje, zapojuje všechny, kteří

o to mají zájem, do udržitelného a pestrého rozvoje ve prospěch vyšší kvality života.

PODKLADY

– Barcova zpráva Evropské komisi
– Zvláštní zpráva č. 5 Evropského účetního dvora (Provádění přístupu Leader pro rozvoj venkova)
– Dosavadní diskuse k Společné zemědělské politice (CAP)
– Střednědobé hodnocení Programu rozvoje venkova v ČR
– Zkušeností místních akčních skupin, které implementují rozvojové strategie venkovských oblastí v období 2004–2010
– Strategický rámec udržitelného rozvoje České republiky

CÍLE

Zlepšit zacílení a zvýšit efektivitu využívání zdrojů pro rozvoj venkovského prostoru v letech 2014–2020 širším zapojením
metody LEADER jak v oblasti spolupráce a sdílení strategií, tak fondů pro rozvoj venkova a zemědělství, fondů kohezních, sociálních
a dalších existujících v daném období, a to národních i komunitárních.

Zajistit rovné příležitosti ve využívání těchto zdrojů pro jednotlivé typy příjemců na venkově, integrovat politiky i progra-
my tak, aby byly venkovem využitelné a přinášet inovace do rozvoje venkova výměnou a sdílením zkušeností v sítích.

Zajistit přístup obyvatel venkova k civilizačním výhodám i adekvátní podmínky pro udržitelný život.

VYUŽITÍ METODY LEADER A STRUKTURY MAS PRO DOSAHOVÁNÍ CÍLŮ

Pro splnění výše uvedených cílů se jeví nutné partnerství – sdružení kapacit a prostředků obcí, podnikatelů a neziskových or-
ganizací v jednotlivých venkovských regionech i síťová spolupráce těchto regionů navzájem.

Jako vhodná platforma pro rozvoj takovéto spolupráce na venkově se osvědčila metoda LEADER, jako základní výkonné jednotky
pak kanceláře místních akčních skupin (MAS).

Tato decentralizovaná rozvojová struktura pro venkov bude funkční při jakémkoliv scénáři vývoje společné zemědělské i ko-
hezní politiky v EU. Ve všech variantách bude poptávka po koncových výkonných jednotkách pro území zahrnující 10–100 tis.
obyvatel, s přímým kontaktem na menší obce do 25 tis. obyvatel, na malé a střední venkovské podnikatele a venkovské neziskové or-
ganizace a spolky, se schopností plánovat a realizovat dlouhodobý a udržitelný rozvoj venkova prostřednictvím vlastních i sdílených
programů a grantových schémat.

Stávající struktury místních akčních skupin disponují dostatečným rozhodovacím potenciálem i lidskými zdroji, které mohou
zajistit hladký průběh implementace uvedených politik. Aktuální je také otázka standardizace procesů místních akčních skupin, resp.
jejich servisních kanceláří a případně jejich akreditace, která by umožňovala u vybraných a dostatečně zkušených kanceláří dosáh-
nout až úrovně platební agentury spravující dotační schéma pro danou venkovskou oblast či širší region.

PŘEDPOKLADY VYUŽITÍ NAVRHOVANÉHO SYSTÉMU

– výrazné zjednodušení procedur a podmínek jednotlivých nástrojů při zachování nároků efektivnosti a transparentnosti, dle
požadavků Evropského účetního dvora

– zvyšování profesionálních kapacit MAS ve vztahu k programům, přibližování akreditovaným platebním agenturám
– jednoduché a přehledné rozlišení operačních programů, minimální počet operačních programů (např. investiční pokrývají-

cí celé území, zaměřené na rozvoj měst a zaměřené na rozvoj venkova)

PRINCIPY

Principy a zásady fungování venkovských místních akčních skupin v roli subregionálních rozvojových kanceláří vychází z osvědče-
ných sedmi principů LEADER (viz výše). Tyto principy dobře odpovídají na výzvy tzv. Barcovy zprávy (požaduje mobilizaci místních sub-
jektů, podporu experimentování a posilování institucí).

HLAVNÍ PŘÍNOSY UPLATNĚNÍ METODY LEADER

Propojování témat a cílení podpory – integrované projekty jsou efektivnější a úspornější; směřování podpory odpovídá místní
strategii zpracované lidmi, kteří v regionu žijí a organizacemi, které v regionu působí
Zapojování partnerů – více spolupráce, lepší využití lidského potenciálu, násobení efektů
Inovace – zajistí nutné změny pro adaptaci v měnící se společnosti a prostředí
Zacílení na efektivní změnu – regionálně odlišné cíle i postupy uplatňující nástroje: spolupráce, komunikace, finanční podpora a pře-
nos zkušeností
Průběžný monitoring dopadu – na místní úrovni lze dobře monitorovat výstupy a předcházet zneužívání prostředků; místní stra-
tegie lze pružně aktualizovat dle momentálních potřeb
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Výsledkem uplatňování těchto principů bude pružná adaptace rozvojových tendencí venkova na měnící se ekonomické, so-
ciální a environmentální podmínky postmoderního světa s plným zapojením všech partnerů bez vylučování kohokoliv a s vy-
sokou efektivitou využití veřejných i soukromých prostředků.

VZTAHY

Mezi stávající strukturou obcí a mikroregionů, podnikatelských sdružení typu agrární či hospodářské komory a sítěmi neziskových
organizací a místní akční skupinou jako takovou není vztah nadřazenosti či podřazenosti.

Výše uvedené subjekty si místní akční skupinu vytváří jako subjekt je zastupující, integrující jejich snahy a koordinují-
cí rozvoj území. K dosahování svých zájmů v místní akční skupině delegují jednotlivé organizace své zástupce do orgánů MAS, kde
tito vykonávají řídící a kontrolní funkce. Principy otevřenosti zaručují veřejnou kontrolu a efektivní náklady potřebných projektových
výstupů. Tento stávající systém správy MAS v programu LEADER v letech 2007–13 se v České republice osvědčil (vychází ze zkušeností
MAS v evropských zemích již od počátku 90. let) a může se dále zdokonalovat a rozvíjet.

TÉMATA

Základním okruhem témat jsou oblasti stávající III. a IV. Osy dnešního Programu rozvoje venkova, tedy rozvoj obcí, drobná in-
frastruktura, cestovní ruch, obnova a zachování kulturního a historického dědictví, podpora podnikání ve všech formách, specifické
vzdělávání, meziregionální a mezinárodní spolupráce.

Nově se navrhuje rozšířit kompetence místních akčních skupin i do oblastí, které nebyly obsaženy v dnešním PRV, venkova se
však týkají a pokud jsou dnes na venkově podporovány, děje se tak jinými cestami než prostřednictvím MAS. Jedná se o oblast soci-
ální péče, sportu a tělovýchovy, vzdělávání, využití přírodního a kulturního dědictví, rozvoje malého a středního podni-
kání, veřejné správy a komunitního rozvoje, sociálního podnikání, dopravy, vědy a výzkumu atd.

Propojením původních a nových témat dojde k pokrytí problematiky rozvoje venkova v následujících pěti prioritních osách.

PRIORITNÍ TEMATICKÉ OSY INTEGROVANÉ POLITIKY VENKOVA

1) Člověk a společnost na venkově – sociální politika, vzdělávání, zdravotnictví
2) Ekonomika venkova – malé a střední podnikání, zemědělství, pracovní síla
3) Rozvoj území venkova – infrastruktura, vybavenost, bydlení, plánování
4) Venkovská krajina a přírodní a kulturní dědictví
5) Veřejná správa a efektivní, stabilní a bezpečná společnost

POKRYTÍ

Předpokládáme 100% pokrytí venkovského prostoru České republiky sítí místních akčních skupin, dobrovolně vytvořených po-
dle stávajících pravidel LEADER (tedy velikost MAS 10 – 100 tis. obyvatel, součástí města max. do 25 tis. obyvatel). I při změnách, kte-
ré vyhodnocení stávajícího období jistě přinese, lze očekávat, že k dnešním vybraným 112 MAS by se připojilo cca 40 stávajících ne-
podpořených či nově založených MAS, celkem by tedy tímto způsobem mohlo fungovat cca 150 MAS.

Užití prostředků jednotlivých zapojených fondů a programů by se řídilo pravidly těchto fondů a programů a byla by stanovena ad-
ministrativní rozhraní pro distribuci podpor prostřednictvím místních akčních skupin a „napřímo“. Např. pro následovníka stávajících
Regionálních operačních programů by existovalo rozmezí v podobě velikosti sídel např. 10.000 obyv. – nad tuto hranici by ROP ko-
munikoval s městem přímo, např. v rámci IPRM (Integrovaný plán rozvoje města), pro subjekty z menší obce by byla podpora distri-
buována prostřednictvím MAS. U jiných programů by mohla fungovat jako rozhodná hranice velikost projektu (např. MAS by v území
vyhlašovaly programy podpory pouze pro projekty do 5–10 mil. Kč, větší by byly řízeny přímo příslušným fondem). Z nástrojů tohoto
období by bylo možné fungování MAS v těchto programech přirovnat např. k nositelům grantových schémat.

FINANČNÍ NÁSTROJE

Vzhledem k prokazatelným výhodám metody LEADER navrhujeme, aby rozvojové programy, kterými se budou v letech 2014–2020
implementovat politiky Evropského společenství, v daleko větší míře využívaly postupy založené na metodě LEADER.

Konkrétně navrhujeme, aby se touto metodou realizovalo 50% prostředků programu, odpovídajícího dnešnímu Programu
rozvoje venkova, a to v tematických oblastech odpovídajících dnešní III. a IV. Ose. Dále navrhujeme, aby všechny ostatní operační
programy, které plní cíle na venkově a mohou zde mít příjemce (malé obce, venkovské školy, mikro-, malé a střední podnikatele,
neziskové organizace apod.), obsahovaly zvláštní osu, realizovanou metodou LEADER, a vyčlenily na ni 10–25% prostředků
tak, jak to odpovídá požadovanému podílu integrovaných a inovativních projektů realizovaných koordinovaným úsilím komunity ve
venkovském prostoru. Pokud by tento systém pokrýval území obcí do 10 tis. obyvatel, spadalo by do něj 47% obyvatel ČR.

Celkový objem prostředků, rezervovaných pro podporu venkova v období 2014 – 2020, by v součtu speciálních venkovských pro-
gramů a venkovských os ostatních programů měl dosahovat minimálně 105 mld. Kč (z celkových cca 60 mld. Kč). Tento požada-
vek odpovídá částce cca 35 tis. Kč na každého z 3,15 mil. Obyvatel venkova.

Průměrná alokace na 1 MAS středně velkého území by pak dosahovala 700 mil. Kč na 7 let, tj. 100 mil. Kč ročně. Venkovské ob-
lasti jsou při takové podpoře schopny oživit a generovat vlastní zdroje, multiplikovat vložené prostředky zejména díky využi-
tí partnerské spolupráce, kterou MAS animují a podporují.

EFEKTY

Inovace, partnerství, integrace, přidaná hodnota, řízení zdola nahoru a plné uplatnění principu subsidiarity, komunitní zapojení, mě-
řitelné změny (zaměstnanost, kvalita života, vzdělanost, zdraví, …). Širší uplatnění metody LEADER tak přispěje k naplnění principů a cí-
lů, které samo Evropské společenství předpokládá prosazovat pro komunitární programy v letech 2014 – 2020.
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Novým ministrem životního
prostředí je Tomáš Chalupa

Prezident republiky Václav Klaus jmenoval 17. ledna do čela Minis-
terstva životního prostředí Tomáše Chalupu (ODS). V čele resortu stří-
dá Pavla Drobila (ODS), který na funkci rezignoval 15. prosince 2010.

Do úřadu uvedl nového ministra životního prostředí premiér Petr
Nečas. „Je to velice kvalitní politik, má velké zkušenosti z veřejné
správy. Proto padla moje volba právě na pana Chalupu,“ řekl Nečas.

Sám Tomáš Chalupa se chce podle svých slov na MŽP co nejdří-
ve seznámit se situací ve Státním fondu životního prostředí. Zdůra-
znil také svou ochotu naslouchat jiným. Cílem správy rezortu je po-
dle něj nedogmatický přístup. „Jedna ideologie zvítězit musí, a to
ideologie zdravého rozumu.“ Za své priority dále označil ochranu
ovzduší, protipovodňovou ochranu a Národní park Šumava.

Tomáš Chalupa se narodil 3. července 1974 v Praze 6. Studoval
tři fakulty Univerzity Karlovy, na Fakultě sociální věd absolvoval žur-
nalistiku, na Filozofické fakultě historii a politologii a na Právnické fa-
kultě právo. Od roku 1992 je členem Občanské demokratické stra-
ny, od r. 2002 starostou Městské části Praha 6. Ve volbách roku 2010
byl zvolen do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Zdroj: MŽP

Ministr životního prostředí
se sešel se zástupci měst a obcí

Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa v rámci série kulatých
stolů přivítal jako první zástupce Svazu měst a obcí ČR, v čele s před-
sedou Oldřichem Vlasákem.

Svaz měst a obcí ČR (SMO) se jako přirozený partner Minister-
stva životního prostředí zasazuje o zájmy místních samospráv, a to
na místní i na evropské úrovni. Spolu s dalšími asociacemi se sna-
ží ovlivňovat podobu evropské legislativy ve prospěch měst a obcí.

„Vážím si toho, že první schůzka ministra životního prostředí se
odehrává právě se zástupci samospráv. Je to signál, že vláda začí-
ná vnímat problémy našich měst a obcí jinak. Je signifikantní, že ji
vede člověk, který vzešel z komunální politiky. Budeme otevřeným
komunikativním partnerem,“ řekl na úvod jednání předseda Sva-
zu měst a obcí ČR Oldřich Vlasák.

Zástupci SMO na setkání s ministrem Tomášem Chalupou nad-
nesli několik zásadních otázek, kterým je třeba se podle nich vě-
novat. Diskutovalo se zejména o problematice odpadů nebo stavu
pitné vody v Česku.

„Nebudeme rozhodovat o městech a obcích bez jejich účasti. Je
důležité, aby se obce spolupodílely a byly přítomny u všech důleži-
tých rozhodnutí,“ řekl ministr životního prostředí Tomáš Chalupa.
„Oblastí k diskusi je mnoho a já chci hned z počátku nastavit efek-
tivní komunikaci. Shodli jsme se se starosty, že vnímáme životní pro-
středí jako prostor pro život, také pro život člověka,“ dodal.
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Tématem setkání bylo i posílení vlivu Svazu v příštím progra-
movacím období Evropské unie – „Evropa 2020“. Ministr těmto
snahám vyjádřil podporu. Je podle svých slov rád, že může komu-
nální témata ovlivňovat a může napomoci při zajišťování lepšího ži-
vota ve městech a obcích. MŽP

Ministr Chalupa přijal zástupce
ekologických organizací

V rámci avizovaného seznamování se s problematikou resortu
životního prostředí se ministr životního prostředí sešel se zástupci
nevládních ekologických organizací Arnika, Ekologický právní se-
rvis, Greenpeace, Hnutí Duha a Zelený kruh.

Ministr měl možnost vyslechnout názory nevládních ekologů ja-
ko lidí, kteří se tématy zabývají dlouhodobě a tlumočí mu podně-
ty a informace ze širokého názorového spektra. Témata, o kterých
zástupci ministerstva a ekologové spolu diskutovali, se týkala ně-
kterých již rozpracovaných úkolů – například novely horního zá-
kona a s ní spojeného prolomení těžebních limitů.

Ministr s ekology mluvil i o hospodaření v Národním parku Šu-
mava. „Představa, jak má vypadat Šumava, není složitá: aby byla
zelená, aby sloužila lidem, kteří v ní žijí, i ji navštěvují, a zároveň
chránila to, co si ochranu skutečně zaslouží,“ řekl Tomáš Chalupa.

Debatovalo se o problematice teplárenství a o konečném znění
novely vyhlášky o kácení stromů. „Legislativní uspořádání by mělo
být administrativně jednoduché a srozumitelné hlavně pro veřejnost.
Je v našem zájmu, aby ta kontrola skrze veřejnost byla možná,“ ře-
kl Daniel Vondrouš z organizace Zelený kruh. MŽP

Ministr Jankovský k veřejným
zakázkám: Sebelepší zákon
neodnaučí lidi krást, ale
může jim to znepříjemnit

Ministr pro místní rozvoj Kamil Jankovský 24. ledna představil
speciální webové stránky www.novelaozakazkach.cz. Na nich jsou
zveřejněny hlavní myšlenky novely zákona o veřejných zakázkách.
Stejně tak tam bude dostupná paragrafovaná podoba novely
(137/2006 Sb.), která vznikne počátkem příštího měsíce. Do kon-
ce února pak bude mít každý možnost k ní zaslat své připomínky.

„V tuto chvíli tam jsou vystaveny klíčové návrhy MMR, které od-
rážejí zpracováni podnětů vyšlých z návrhů různých spolupracují-
cích skupin,“ uvedl Kamil Jankovský, který kvůli přípravě velké no-
vely zákona o veřejných zakázkách vytvořil expertní skupinu slo-
ženou z více než dvou desítek odborníků. „Na zasedání 31. ledna

členové expertní skupiny projednají definitivní verzi návrhu, kterou
následně úředníci převedou do paragrafovaného znění. To nej-
později 10. února vystavíme na web,“ potvrdil Jankovský.

Členové Expertní komise v některých případech budou moci vy-
brat z více možností, které v dosavadním průběhu její činnosti vy-
krystalizovaly. „Například zvažujeme, zda významné veřejné za-
kázky zadávané státem povinně předkládat ke schválení ústředním
orgánům státní správy už od výše sta nebo tří set milionů korun
a zda by o nich měla rozhodovat celá vláda nebo jiný ústřední or-
gán státní správy,“ přiblížil Kamil Jankovský. Obdobný princip by
pak platil u významných zakázek zadávaných kraji či obcemi, jen
s tím rozdílem, že by je muselo schválit zastupitelstvo.

SNÍŽENÍ LIMITŮ PRO VEŘEJNÉ ZAKÁZKY NA POLOVINU

U dalších bodů již je jasné, v jaké podobě se do návrhu novely
dostanou. „To je příklad třeba snížení limitů pro veřejné zakázky
malého rozsahu, který by měl klesnout na polovinu stávajícího sta-
vu, tedy milion pro dodávky a služby a tři miliony u stavebních pra-
cí,“ doplnil Pavel Herman, poradce předsedy Úřadu na ochranu
hospodářské soutěže (ÚOHS) pro veřejné zakázky a člen expertní
skupiny MMR. Právě ÚOHS přípravu novely pečlivě sledoval, pro-
tože každé zpřísnění způsobu zadávání veřejných zakázek sebou
přináší více podnětů k šetření. „Úřad upozorňuje na nutnost své-
ho personálního posílení, aby mohl nadále plnit své úkoly,“ upo-
zornil Herman. Práce Expertní skupiny se proto neomezuje pouze
na samotnou novelu. „Chci, aby tento krok byl opravdu účinný
a proto předložím i celou sadu návazných opatření, aby bylo do-
saženo maximálního účinku,“ potvrdil Kamil Jankovský.

Po skončení veřejného připomínkového řízení čeká na velkou
novelu již standardní legislativní proces, tedy meziresortní posou-
zení v březnu a poté cesta do vlády. „Jsem si vědom, že tou hlav-
ní ‚novelizací‘ musí projít každý z nás. Sebelepší zákon neodnaučí
lidi krást, ale pokud se nám to velkou novelou zákona o veřejných
zakázkách podaří zásadně zkomplikovat, budu velmi rád,“ uzavřel
ministr Kamil Jankovský.

Do Expertní komise ministra pro místní rozvoj pro přípravu velké
novely zákona o veřejných zakázkách (137/2006 Sb.) své zástupce
vedle MMR vyslaly: ministerstvo financí, ministerstvo vnitra, minis-
terstvo průmyslu a obchodu, Věci veřejné, ODS, TOP09, ČSSD, Ná-
rodní ekonomická rada vláda (NERV), Úřad na ochranu hospodář-
ské soutěže (ÚOHS), Platforma pro transparentní VZ, Asociace pro
veřejné zakázky (AVZ), Transparency International, Weinhold Legal,
Oživení o. s. Zdroj: MMR

Eurofondy mají slabiny,
shodly se obce s ministrem.
Struktura 26 programů je složitá,
SMS chce napříště radikální změnu

Velkou otevřenost a názorovou shodu přineslo setkání předsta-
vitelů Sdružení místních samospráv ČR (SMS ČR) s ministrem pro
místní rozvoj Kamilem Jankovským. „Systém čerpání prostředků ze
strukturálních fondů není z pohledu obcí a měst dobře nastaven.
Složitá struktura 26 operačních programů a vysoká administrativní
náročnost jsou jedny z mnoha nedostatků, které vnímá i pan mini-
str,“ komentuje jeden z bodů jednání předseda SMS ČR Josef Bar-
toněk. Jak dále dodává: „SMS ČR požaduje radikální reformu mo-
delu čerpání evropských prostředků do regionů v následujícím pro-
gramovém období.“

Na jednání zaznělo také téma rušení dotací ze státního roz-
počtu pro obce, který je součástí připravované reformy financová-
ní samospráv. „Dlouhodobě prosazujeme zrušení nenárokových
dotací od státu a jejich převedení přímo obcím, jsme však rádi, že
se bude pečlivě zvažovat opodstatněnost každého dotačního pro-
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gramu zvlášť,“ hodnotí jednání Jan Pijáček, 1. místopředseda SMS
ČR a starosta slovácké obce Vlčnov.

Zástupci SMS ČR projednali také otázky restrukturalizace sítě
stavebních úřadů, systému zadávání veřejných zakázek nebo by-
tové politiky ministerstva. „S panem ministrem jsme nalezli řadu
styčných bodů, nejdůležitější je ale zpětná vazba, kterou jsme mu
od obcí a měst dokázali poskytnout,“ uzavírá setkání předseda
Bartoněk. Zdroj: SMS

Reformám stavebních úřadů
musí předcházet důkladná analýza

Zástupci Svazu měst a obcí se sešli ke společnému jednání s ná-
městkem ministra pro legislativu, veřejnou správu a archivnictví
Františkem Vaverou a zástupci Spolku pro obnovu venkova ČR, aby
projednali zamýšlené plošné rušení stavebních úřadů na obcích se
základní působností.

Náměstek Vavera se svými spolupracovníky představili záměr mi-
nisterstva vnitra zpracovat komplexní analýzu stavu veřejné zprávy,
která by přesně zmapovala a ze všech relevantních hledisek vy-
hodnotila, co, kým, na jaké úrovni a jak efektivně je ve veřejné sprá-
vě řešeno. Tato analýza v gesci odboru veřejné správy MV by měla
být odborná, nikoliv politická, zpracovaná za účasti expertů z ob-
lasti legislativy, sociologie, demografie, financí apod. Výsledkem
analýzy a návazných kroků by v ideálním případě mělo být i to, že
úřady vykonávající státní správu na nejnižší úrovni budou pro ob-
čany vykonávat přesně tu agendu, kterou občané potřebují.

Analýza má být prvním systémovým krokem ke komplexní op-
timalizaci systému veřejné správy, který je z dlouhodobého finanč-
ního hlediska neudržitelný. Potřeba analýzy by v nejbližší době mě-
la být jednoznačně deklarována usnesením vlády, jehož součástí by
mělo být i zakonzervování současného spojeného modelu výkonu
veřejné zprávy ve stávající podobě do doby důkladného vyhodno-
cení jeho silných a slabých stránek. Jednotlivé resorty by tedy za-
tím neměly činit žádné zásadní dílčí změny tak, aby nedošlo k ne-
vratnému narušení funkčních systémů, např. tedy k rušení staveb-
ních úřadů na obcích prvního typu. Reorganizaci stávajícího
systému zkrátka musí předcházet komplexní analýza stavu veřej-
né správy. Zdroj: SMO

Svaz nesouhlasí s plošným rušením
stavebních úřadů na obcích
se základní působností

Zástupci Svazu měst a obcí opětovně vyjádřili nesouhlas s ruše-
ním stavebních úřadů na obcích se základní působností, které se
ministerstvo pro místní rozvoj opakovaně snaží do stavebního zá-
kona prosadit od roku 2003.

V pondělí 17. ledna 2011 se na Ministerstvu pro místní rozvoj
uskutečnilo jednání zástupců Svazu s náměstkem ministra pro
územní a bytovou politiku Miroslavem Kalousem k zamýšlenému
plošnému rušení stavebních úřadů na obcích I. typu.

MMR předložilo čtyři varianty návrhu – jednu nulovou (tj. sou-
časný stav) a ostatní, kterými by se zrušily obecné stavební úřady
na obcích I. typu. Jejich kompetence na úseku stavebního řádu a
územního plánování by se následně přesunuly na obce II., resp. III.
typu. MMR tím sleduje cíl programového prohlášení vlády pro ob-
last veřejného stavebního práva, kterým je naplnění zásady „jed-
na stavba – jeden úřad – jedno rozhodnutí – garantované infor-
mace“. S ohledem na charakter, vliv a význam stavby by nadále
rozhodoval úřad veřejné správy, který je oprávněn vydat všechna
potřebná stanoviska a vyjádření.

Na základě názorů členských obcí SMO zdůrazňuje dostupnost
úřadu a jeho rozhodování občanovi (princip subsidiarity), operativ-
nost, znalost území a místní situace, nejbližší možnost kontroly a
plošné rozmístění odborníků v území. Koncept MMR navíc nijak
neřeší související otázky financování ani materiálního a personál-
ního zajištění agendy obecných stavebních úřadů na pověřených
obecních úřadech.

Zástupci Svazu navrhli kompromisní variantu vycházející z ná-
vrhu MMR, která zakládá změnu působnosti stavebních úřadů tak,
aby bylo v co největší možné míře docíleno rozhodování o jedné
stavbě na jednom úřadu a zároveň by součástí změny nebylo ru-
šení stavebních úřadů na obcích I. typu.

Návrh zní:
Na obcích I. typu a II. typu ponechat rozhodování o těch obec-

ných stavbách, u kterých postačí jedno rozhodnutí, tzn.:
– Posuzování záměrů nevyžadujících ohlášení ani stavební povo-

lení (§ 103 SZ), ale vyžadujících pouze rozhodnutí o umístění,
které může být nahrazeno územním souhlasem.

– Posuzování záměrů vyžadujících ohlášení (§ 104 SZ), kde se roz-
hodne o umístění stavby a současně stanoví podmínky pro pro-
vedení, nebo s územním souhlasem spojí souhlas s provedením
ohlášené stavby.

– Posuzování záměrů vyžadujících územní rozhodnutí a stavební
povolení, pokud to lze v rámci rozhodnutí u jednoho obecné-
ho stavebního úřadu, tj. není vyžadováno rozhodnutí žádného
speciálního stavebního úřadu.

– Rozhodování o veřejně prospěšné technické infrastruktuře, po-
kud není podmíněna rozhodnutím speciálního stavebního úřadu.

Na obcích III. typu soustředit:
– Rozhodování o souborech staveb skládající se ze stavby povo-

lované obecným stavebním úřadem a stavby povolované spe-
ciálním stavebním úřadem.

– Rozhodování o samostatných speciálních stavbách či jejich sou-
borech.

– Rozhodování o stavbě veřejné infrastruktury nebo o obecných
stavbách, jsou-li zcela či částečně podmíněna rozhodnutím spe-
ciálního stavebního úřadu.
Problematikou se zabývá také Předsednictvo Svazu a téma bu-

de předmětem dalších jednání v průběhu ledna a února.
Barbora Němcová, SMO

Zisk zemědělství podle odhadů loni
vzrostl na 3 až 5 miliard korun

České zemědělství skončilo podle aktuálních odhadů Českého
statistického úřadu (ČSÚ) a Zemědělského svazu ČR loni ziskem tři
až pět miliard korun. V roce 2009 hospodařili zemědělci se ziskem
2,6 miliardy, což byl nejhorší výsledek od vstupu státu do Evropské
unie. „K meziročnímu zlepšení výsledků by měl přispět růst cen ze-
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mědělských komodit, ale také pokles nákladů zemědělců,“ řekl ře-
ditel odboru zemědělských statistik ČSÚ Jiří Hrbek.

Na přelomu roku ČSÚ odhadoval zisk zemědělského odvětví
v roce 2010 na tři až pět miliard korun. „V současné době získá-
váme i zpřesněné informace o dotacích roku 2010 a i v této po-
ložce je situace lepší. Takže osobně se přikláním určitě k té vyšší
hranici uvedeného odhadovaného rozpětí hospodářského výsled-
ku z přelomu roku,“ uvedl Hrbek.

Zemědělcům podle něj meziročně vzrostly příjmy z prodeje obi-
lovin, řepky i mléka. Například u řepky dělá meziroční nárůst hod-
noty produkce jednu miliardu korun. Zemědělským podnikům lo-
ni také díky výraznému úbytku pracovní síly v zemědělství klesly
mzdové výdaje. Farmáři ušetřili i na hnojivech či pesticidech.

Předseda Zemědělského svazu Miroslav Jirovský předpokládá,
že zemědělci loni hospodařili se ziskem ve výši zhruba 3,5 miliardy
korun. Ještě na začátku prosince přitom svaz odhadoval zisk na jed-
nu miliardu korun.

„Podařilo se vyplatit výrazně více dotací. My jsem předpokládali, že
oproti roku 2009 zůstane nevyplaceno asi pět miliard, vypadá to, že
výplaty poklesnou jenom o dvě miliardy,“ zdůvodnil Jirovský zlepšení
odhadu s tím, že na provozních dotacích bylo zemědělcům za loňský
rok vyplaceno zhruba 27 miliard korun, o rok dříve 29 miliard Kč.

Také podle Jirovského zemědělci za svou produkci díky rostou-
cím cenám v závěru roku utržili více než předloni a to navzdory to-
mu, že úroda obilovin i řepky byla nižší než v roce 2009 a pokra-
čoval také pokles živočišné výroby v Česku.

Jirovský již dříve uvedl, že kvůli krizi odešlo loni ze zeměděl-
ství kolem 8000 pracovníků, což představuje snížení zaměstna-
nosti o sedm procent. Objem mzdových prostředků kvůli tomu
klesl o 900 milionů Kč. Lidem, kteří si místa udrželi, se platy
meziročně zvýšily přibližně o dvě procenta.

První oficiální výsledky loňského hospodaření českých zeměděl-
ců by měl ČSÚ zveřejnit na konci února, svaz o něco dříve, zhruba
v polovině příštího měsíce.

České zemědělství vykazuje kladný výsledek hospodaření od vstu-
pu do Evropské unie, v letech před vstupem končilo ve ztrátě. Pře-
dloňský zisk byl v tomto období zatím nejnižší. Podle údajů zveřej-
něných na jaře letošního roku vydělaly zemědělské podniky 3,17 mi-
liardy Kč. Částka byla později zrevidována na 2,6 miliardy Kč.

Od vstupu do unie do roku 2009 vydělali čeští zemědělci do-
hromady přes 46 miliard Kč. Podle Jirovského jim přesto peníze
chybí, protože investovali 75 miliard Kč, aby vyhověli požadav-
kům přijatých evropských nařízení. Kvůli investicím si zemědělské
podniky často braly úvěr. Jejich zadluženost se podle Jirovského
pohybuje kolem 29,5 procenta, zatímco průměr v EU se drží u 16
procent. Zdroj: Zemědělský svaz, ČTK

Vinohradníci a vinaři už nebudou
muset tolik běhat po úřadech.
Zlepší se informace o původu vína

Vláda schválila návrh zákona o vinohradnictví a vinařství, který
sníží administrativní zátěž vinařů, a tím posílí jejich konkurences-
chopnost. Dalším přínosem novely je ochrana spotřebitelů před
nepoctivými obchodníky zlepšením informovanosti o původu vína.

Ministr zemědělství Ivan Fuksa si od novely zákona slibuje přede-
vším posílení konkurenceschopnosti českých vinařů. „Zákon umo-
žňuje zefektivnění a zrychlení administrativních procesů pro vinaře
i pro státní správu. Pokud budou administrativu vyřizovat elektro-
nicky, ušetří čas i peníze,“ řekl ministr Fuksa.

Například poslat prohlášení o sklizni stojí vinohradníka 36 ko-
run poštovného, čas a energii, který by mohl věnovat péči o vinice
a výrobě ušlechtilého moku. Elektronické podání je zadarmo a na-
víc vinař, aniž by kopii dokladu skladoval, ji může vyhledat v regi-
stru vinic a má jistotu, že byl řádně doručený. Elektronicky budou

moci lidé posílat i prohlášení o změnách na vinici, dále žádost o po-
volení nové výsadby, prohlášení o zahájení a ukončení výroby vína
atd. Také ministerstvo bude kvůli úsporám a urychlení zveřejňovat
vzory prohlášení a žádostí na svých internetových stránkách.

Pro zajištění ochrany proti falšování jakostních vín se nově za-
vádí povinnost uvádět na etiketě jakostního vína evidenční číslo ja-
kosti. Podle tohoto čísla může spotřebitel nebo obchodník zkon-
trolovat na internetových stránkách Ministerstva zemědělství, na
adrese www.puvodvina.cz, jestli se údaje (název, výrobce, číslo šar-
že) na etiketě shodují s údaji na portále.

Podle návrhu zákona budou moci vinaři v letech, kdy se urodí
příliš „cukernaté“ víno, přikyselovat víno vyrobené z hroznů skli-
zených na území České republiky. Novela také povoluje vyšší hod-
noty alkoholu u červeného vína vyrobeného v ČR z hroznů sklize-
ných v ČR. Zdroj: MZe

Lednové povodně byly mírné,
na většině území se udržely
na úrovni dvouletých průtoků

Lednové povodně dosáhly ve většině případů maximálně úrov-
ně dvou až pětileté vody. Dvacetiletý průtok zaznamenali pouze v
povodí Vltavy na Radbuze a Mži. Hodně pomohla manipulace na
vodních dílech.

„Přestože nástup povodně se zdál dramatický, na většině úze-
mí dosáhl jen dvouletých průtoků. Podle předběžného zjištění dva-
cetiletý průtok zaznamenali v povodí Vltavy na Radbuze a na Mži.
V povodí Ohře a Labe došlo jen výjimečně k překročení pětiletých
průtoků,“ řekl ministr Fuksa.

Od soboty 8. ledna 2011 začalo v důsledku výrazného oteple-
ní, a tím rychlého tání sněhové pokrývky docházet k vzestupu hla-
din vodních toků. Tento stav umocnily intenzivní srážky. Nejvíce se
povodňová situace projevila v oblasti povodí Vltavy, Ohře a čás-
tečně v povodí Labe. Povodí Moravy bylo zasaženo pouze mini-
málně do úrovně 1. stupně povodňové aktivity.

Povodňová situace kulminovala v pátek 14. ledna, kdy byl na 8
profilech zaznamenán 3. stupeň povodňové aktivity. Nejhorší si-
tuace nastala v povodí Berounky (3. stupeň povodňové aktivity na
6 profilech) a na vodním toku Ohře (3. stupeň povodňové aktivity
na 2 profilech).

Včasnou manipulací na vodních dílech v zasažených oblastech
se podařilo povodňové vlny transformovat. Průběhu povodně vý-
razně ovlivnila například manipulace na vodním díle Hracholusky
v územní působnosti státního podniku Povodí Vltavy, kdy se pod-
ařilo snížit kulminační průtok z hodnoty 240 m3.s–1 na hodnotu
144 m3.s–1. Na Vltavské kaskádě výrazně pomohla transformovat
povodeň manipulace na vodním díle Orlík a v povodí Ohře také na
vodním díle Nechranice.

Spolupráci s českými vodohospodáři při zvládání této povod-
ňové situace a včasné prezentování aktuálních informací o vodních
stavech a manipulacích na vodních dílech (www.voda.gov.cz) oce-
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nil při nedávném jednání s ministrem zemědělství Ivanem Fuksou
i ministr životního prostředí a zemědělství Svobodného státu Sas-
ko Frank Kupfer. Zdroj: MZe

Dopřejme zvěři v lesích klid

Výzva z regionu MAS Království – Jestřebí hory promlouvá z du-
še každému milovníku přírody. Přečtěte si ji.

Náš region oplývá přírodními krásami a podmínkami pro re-
kreaci a sportovní vyžití v přírodě. Nemalými finančními prostřed-
ky je podporována tvorba cyklotras a běžeckých tratí. Chceme-li
i nadále užívat krás přírody, musíme si uvědomit svou spoluzod-
povědnost za jejich zachování – chovat se k přírodě tak, abychom
ji nepoškozovali. Měli bychom si předně uvědomit, že se pohybu-
jeme bezplatně po cizích pozemcích a v mnoha případech po po-
zemcích soukromých. Kdo z nás by byl rád, kdyby mu cizí lidé po-
bíhali po jeho zahrádce?

Mějme proto na paměti, kde jsme a podle toho se chovejme. Po-
hybujme se jen po vyznačených cestách. Příroda je domovem di-
voce žijící zvěře. Buďme k lesní zvěři ohleduplní a dopřejme jí klidu.

Lesní zvířata se lidí prostě bojí. V zimním období je obzvlášť
problém v tom, že štvaná nebo vyrušená zvěř v mnoha případech
uhyne na zápal plic, i když se majitelům psů může zdát, že se nic
významného nestalo, když pes „jenom zvěř prohnal“.

Rozhodně by se lidé neměli pohybovat v okolí krmelců, kde se
zvěř nejvíce zdržuje. Má tam potravu a je pro ni ideální, když v je-
jí blízkosti i odpočívá.

Na tyto skutečnosti pamatuje i naše legislativa zákonem o mys-
livosti č. 447/2001 Sb., podle kterého je mj. zakázáno jakýmkoliv
způsobem rušit zvěř a hlavně nechat volně pobíhat psy. Při proká-
zaném stržení srnčí zvěře hrozí náhrada škody přes 10 000 Kč za
jeden kus a eventuelně další postihy.

Přeji všem ohleduplným návštěvníkům přírody radost a načer-
pání nových sil uprostřed naší krásné přírody.

Ing. Luboš Tyrner, myslivecký hospodář
(Zdroj: Infovenkov.cz)

stnilo přes 4400 respondentů, je součástí projektu na zlepšení stra-
vovacích návyků zaměstnanců s názvem FOOD.

Zajímavým fenoménem v západoevropských zemích je fakt, že
celá čtvrtina lidí chodí obědvat domů a více než 40 % se jich pra-
videlně stravuje přímo na pracovišti v odpočinkových místnostech
nebo kancelářích.

Pokud jde o skladbu jídla, Češi jako jediní ve velkém jedí polév-
ky a drůbež. Ve srovnání se západoevropany také mnohem častě-
ji pijí slazené limonády. Více si v poledne dopřáváme i alkoholické
nápoje, zejména pivo. Jinde dominují zdravější, neslazené nápoje.

Podle odborníků na zdravou výživu je potěšitelné, že namísto do-
nesených studených jídel z obchodů se Češi často stravují v restau-
racích a v závodních jídelnách. I zde by ale mohlo dojít ke změně.
„Podle nedávného průzkumu GfK by totiž, při zvažovaném zrušení
stravenek, omezily návštěvu restaurace až čtyři pětiny zaměstnan-
ců,“ konstatovala Daniela Pedret.

Méně šťastný už je ale český jídelníček. „Velké porce, které po-
dle průzkumu preferuje jen o něco méně než polovina Čechů, nej-
sou šťastnou volbou. Častá je kombinace vydatné polévky s peči-
vem, například bramborové či gulášové, po které následuje ještě
hlavní jídlo. To dělá oběd kaloricky příliš vydatným. Ideální je sníst
buď menší porci polévky bez pečiva, nebo poobědvat polévku s pe-
čivem jako hlavní jídlo. V Česku se navíc servírují, oproti jiným ze-
mím, rovněž nadměrně velké přílohy obsahující velké množství sa-
charidů a i to je nezdravé. Doporučujeme volit jídla, kde porce ma-
sa je doplněna zeleninou a příloha představuje pouze čtvrtinu porce
na talíři,“ komentuje výsledky průzkumu PhDr. Iva Málková ze spo-
lečnost STOB, která je odborným garantem projektu FOOD.

Z průzkumu rovněž vyplynulo, že Češi se spolu s Belgičany nej-
méně zajímají o to, jaká je nutriční kvalita nabízených jídel.

Zatímco se v případě obědů i svačin Češi stravují nezdravě, u sní-
daní jsme v mezinárodním srovnání nedopadli nijak špatně. Pouze
pět Čechů ze sta prohlašuje, že ve všední dny nikdy nesnídá. Ve
Francii, Itálii a Belgii nesnídá až dvojnásobný počet lidí.

Fakta:
130 milionů Evropanů trpí obe-

zitou1! Česká republika patří v Ev-
ropě k zemím, kde je největší výskyt
nadváhy a obezity. Každý druhý člověk v České republice váží více
než by měl. Podle výsledků studie Eurobarometr, zabývající se zdra-
vím a stravováním, představené Evropskou komisí v říjnu 2006, po-
važuje 95 % Evropanů obezitu za škodlivou pro jejich zdraví a přá-
li by si zlepšit své stravovací návyky. 85 % respondentů si navíc
myslí, že by se vlády měly aktivně zabývat bojem proti obezitě.

Co se týká zaměstnanců, zaznamenala ILO (International Labor
Organisation – Mezinárodní organizace práce), že zaměstnanci,
kteří mají problémy s docházkou do zaměstnání a nižší produkti-
vitou práce, patří často mezi ty, kteří se potýkají s obezitou a chro-
nickými chorobami: špatné stravovací návyky snižují produktivitu
práce až o 20 %! Autor: Edenred

A A k t u á l n ě o v e n k o v u 2 5
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Pouze polovina Čechů pravidelně
obědvá, západoevropané
jsou na tom mnohem lépe

Rádi si dopřáváme velké porce jídla, slazené nápoje a pivo. Lidé
ve starých členských zemích EU jedí zdravěji.

Společnost Edenred, vydavatel stravenek Ticket Restaurant, vy-
pracovala hloubkový mezinárodní průzkum zabývající se stravová-
ním lidí v průběhu pracovního dne, v šesti evropských zemích. Prů-
zkum je součástí mezinárodního projektu FOOD, jehož zadavate-
lem je Evropská komise.

Stravování Čechů má k ideálům zdravé výživy poměrně daleko.
Pouze každý druhý člověk v Česku v pracovní dny pravidelně obě-
dvá. Výrazně tak zaostáváme za západoevropany, kde si oběd do-
přávají v průměru čtyři z pěti lidí. „Když už Češi na oběd jdou, pak
nejčastěji míří do jídelen a restaurací na teplé jídlo. Nejdůležitější
pro ně je, podle našich průzkumů, vzdálenost restaurace od pra-
coviště a velikost porce, kterou dostanou.“ říká Daniela Pedret,
marketingová ředitelka společnosti Edenred, známé vydáváním
stravenek Ticket Restaurant. Údaje vyplývají z průzkumu stravova-
cích návyků, který, na základě zadání od Evropské komise, vypra-
covala společnost Edenred v šesti zemích EU (Belgie, Česká repub-
lika, Francie, Itálie, Španělsko a Švédsko). Průzkum, kterého se úča-

Infovenkov.cz
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Pestrou přehlídku turistických možností v regionech nabídl ve
dnech 13. až 16. Ledna na brněnském výstavišti mezinárodní ve-
letrh REGIONTOUR. Zvýrazněnými tématy letošního, už 20. roční-
ku byly gastronomie, lidová řemesla, folklór a církevní památky.

České, moravské, slezské, ale i slovenské regiony se předháně-
ly v zajímavosti svých stánků a upoutávek. Výstavním pavilonem
procházely historické postavy, pohádkové bytosti, maskoti spor-
tovních akcí, hrála hudba, ochutnávaly se místní speciality. Nabíd-
ka příležitostí pro regionální cestovní ruch zahrnovala atraktivní pří-
rodní oblasti a místa, cyklo a pěší turistiku, gastronomické speciali-
ty regionů, golf, kulturně historické památky, lázně, muzea, galerie,
vinařské oblasti a vinné sklepy, vodní sporty, zábavní parky a zimní
sporty. Význam veletrhu podpořila přítomnost představitelů Minis-
terstva pro místní rozvoj, jednotlivých krajů i dalších hostů. Během
veletrhu se konaly schůzky krajských představitelů a zasedala Ra-
da Asociace krajů ČR. Veletrh navštívil i nejvyšší představitel české
katolické církve Dominik Duka, který jednal s představiteli profes-
ních asociací na téma církevních památek. Uskutečnila se vrcholná
jednání o podpoře cestovního ruchu a řada tiskových konferencí
a přednášek.

Na přípravě doprovodného programu pro odborníky se podíle-
ly mj. Česká centrála cestovního ruchu CzechTourism, regionální
centrály cestovního ruchu a Klub českých turistů. Zástupci Cze-
chTourismu představili např. výsledky výzkumu vnímání České re-
publiky zahraničními návštěvníky nebo projekt EDEN, který oce-
ňuje turistické destinace nejvyšší kvality. Jednalo se také o vývojo-
vých trendech cestovního ruchu nebo o značení turistických tras
pro vozíčkáře.

VYHLÁŠENÍ VELKÝCH CEN CESTOVNÍHO RUCHU

Na veletrhu byli vyhlášeni vítězové prvního ročníku Velké ceny
cestovního ruchu, která vznikla spojením dvou prestižních soutěží
Náš kraj a Grand Prix REGIONTOUR. V minulosti byla soutěž ote-
vřena pouze krajským úřadům, organizacím destinačního manage-
mentu, turistickým regionům, městům a obcím. Letos poprvé se do
soutěžního klání zapojily i cestovní kanceláře. Jako nejlepší jednot-
nou kampaň ocenila porota zimní kampaň Olomouckého kraje, v ka-
tegorii turistických portálů zvítězil portál www.branadocech.cz Ús-
teckého kraje a v kategorii elektronických newsletterů vyhrálo Sta-
tutární město Plzeň. Nejlepším turistickým produktem byl vyhlášen
produkt Vysočina Tourism s názvem Cesty za poznáním, kulturou,
sportem a odpočinkem.

REGIONTOUR zval obrazem, chutěmi
i hudbou do všech koutů republiky

www.branadocech.cz
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PREZENTACE KRAJŮ: CO NEJVÍCE INFORMACÍ

Jaký mají veletrhy cestovního ruchu význam pro regiony a měs-
ta, shrnul hejtman Zlínského kraje Stanislav Mišák: „Chceme dát li-
dem k dispozici co nejvíce informací o možnostech kulturního, spor-
tovního, rekreačního, společenského vyžití v našich obcích, městech
a krajích a touto formou se informace a propagační matriály do-
stávají současně mnoha návštěvníkům i cestovním agenturám,“ ře-
kl hejtman a dodal, že se cestovní ruch stal významnou ekonomic-
kou silou v zemi a není možné ho ignorovat.

Kraje navštěvují řadu veletrhů po celém světě. K těm nejvýznam-
nějším patří například ITB v Berlíně, Holiday World v Praze, MITR
a Otdych v Moskvě a nebo Go a Regiontour v Brně.

NOVÝ TIŠTĚNÝ PRŮVODCE MORAVSKÝCH CYKLOTRAS

Na Regiontouru se představil nový cykloprůvodce představující
24 nejzajímavějších tras vedoucích Moravou a Slezskem. Vydaly jej
společně čtyři moravské kraje, Jihomoravský, Moravskoslezský,
Olomoucký a Zlínský. Trasy vytipovali zástupci jednotlivých krajů ve
spolupráci s Centrem dopravního výzkumu a Nadací partnerství.
Z každého kraje je v publikaci popsáno šest tras.

„Cyklistické trasy jsou rozděleny do několika témat, a to ga-
stronomie, poznávací, rodinný výlet, aktivní cyklisté a adrenalinové
zážitky,“ přiblížil hejtman Zlínského kraje Stanislav Mišák.

Cyklisté najdou u každé z vybraných tras jak její znázornění na
mapce, tak i údaje o její délce, členění a náročnosti trasy. Nechybí
ani informace o dojezdu a parkování, kontakty na turistická cen-
tra a zdravotnická zařízení, cykloservisy i občerstvení. Vše je do-
plněno barevnými fotografiemi a odkazy na webové stránky, kde
budou tyto trasy rovněž znázorněny.

Cykloprůvodce byl vydán ve třech jazykových mutacích – češti-
ně, polštině a němčině. S jeho distribucí se kromě České republiky
počítá i v Polsku, Rakousku, Německu a na Slovensku.

CYKLODÁLNICE BEČVA I HOSTÝNSKÝ YETTI

Právě na cykloturistiku a aktivní trávení volného času byl dán
důraz v nabídce Východní Moravy a to hned u dvou turistických ob-
lastí – Valašska a Slovácka. Cyklostezka Bečva, na které budou v lé-
tě dokončeny úseky v údolí Vsetínské Bečvy, se stane první cyklo-
dálnicí v České republice. Turisty oblíbená je i cyklostezka podél Ba-
ťova kanálu a na ni navázané cyklotrasy na Slovácku.

Kroměřížsko sází jednak na tradiční lákadlo, jímž je město Kro-
měříž, ale i na řadu zážitků v Hostýnských vrších, kde si například
můžete chytit svého Yettiho nebo využít letní i zimní nabídku Hos-
týnské magistrály pro cyklisty, turisty a běžkaře.

REGIONÁLNÍ ZNAČKY A MÍSTNÍ PRODUKTY

Na veletrhu turistických možností REGIONTOUR 2011 se před-
stavil také systém regionálního značení v rámci Asociace regionál-
ních značek (ARZ) a k vidění zde byly i výrobky se značkou místních
produktů ve třinácti regionech. Některé z těchto regionů měly své
zastoupení i v expozicích jednotlivých krajů. Měli jste tak příležitost
ochutnat pivo a hořické trubičky se značkou PODKRKONOŠÍ regio-
nální produkt®, nadchnout se perličkovými ozdobami z Krkonoš,
podívat se na širokou škálu produkty z Orlických hor, své výrobky
představili i držitelé certifikátu VYSOČINA regionální produkt® –
pan Mudra kožené tašky, paní Malátová ruční výrobu paličkované
krajky a pan Hupka dřevěné lidové hračky, ochutnat jste mohli i pi-
vo Chotěboř a bítešské svatební koláčky. Z Olomouckého kraje po-
cházejí Loštické tvarůžkové moučníky se značkou HANÁ regionál-
ní produkt®, z Plzeňského kraje pak železnorudské pivo a chodská
keramika. Držitelem šumavské značky je také pan Poláček, který
představil pohádkové a zážitkové regiony. Jedna z pohádkových
postav se na chvíli zatoulala i na stánek ARZ.

Pozornost návštěvníků vzbudil také jarmark řemeslníků, který byl
novinkou letošního ročníku. V rámci tohoto jarmarku se představi-
lo více jak třicet řemeslníků z osmi českých krajů, z nichž někteří by-
li držitelé regionální značky. Koupit jste si tak mohli dřevěné výrob-
ky se značkou ŠUMAVA originální produkt®, perníčky, drátované vý-
robky a pštrosí produkty se značkou MORAVSKÝ KRAS regionální
produkt® a dřevěné hračky se značkou HANÁ regionální produkt®.

REGIONTOUR je pro obce, města, svazky obcí a regiony vhod-
nou příležitostí k vlastní propagaci i k získání inspirace a kontaktů
k posílení a ještě většímu využití turistických příležitostí na svém
území. Příští ročník tohoto mezinárodního veletrhu je naplánován
na 12. – 15. 1. 2012. Sestavil TSu (zdroje: Moderní obec,

www.krajskenoviny.cz, ARZ, CCR VM, KÚZK), foto: TSu

www.krajskenoviny.cz
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Starostenské snídaně na Říčansku
o spolupráci a pomoci v dotacích

Na dvacet starostek a starostů obcí patřících k regionu Místní
akční skupiny Říčansko se sešlo v pátek 7. ledna 2011 v prostorách
MAS, v areálu Olivovy léčebny v Říčanech. Cílem první z řady plá-
novaných starostenských pracovních snídaní bylo seznámit se s fun-
gováním MAS Říčansko a příležitostmi, které tato organizace ob-
cím nabízí. A dále prodiskutování možností spolupráce, informace
o dotačních titulech ČR i EU a předání zkušeností a dobré praxe.

Snídani zahájil ředitel MAS Říčansko, Vladimír Haš, prezentací
obecně prospěšné společnosti. Jak řekl na úvod: „Místní akční sku-
pina se stará o svůj region nejen tím, že radí, jak čerpat dotace, ale
i pořádáním akcí, které spojují lidi. Cílem MAS je především akti-
vizace místních sil a podpora spolupráce.“ Na jeho vystoupení pak
navázaly projektové manažerky s konkrétními příklady již realizo-
vaných investic a akcí a představením aktuálních možností.

Setkání se zúčastnili zástupci malých i velkých obcí, nově zvo-
lení starostové i zkušení bardové. Největší zájem projevili o otázky
tvorby a správy obecního rozpočtu, o územní plánování a o pomoc
s dotačními programy. Konkrétní dotazy padly na výzvu Programu
rozvoje venkova LEADER.

Starostenské snídaně bude MAS Říčansko pro zástupce svých 38
obcí pořádat pravidelně alespoň jednou za dva měsíce. „Na setká-
ní vždy budou zváni odborníci s krátkým seminářem na vybrané té-
ma. Zároveň bude prostor i pro neformální výměnu zkušeností a do-
tazy na aktuální problémy a situace, se kterými se obce potýkají,“
uzavírá budoucí koordinátorka setkání Jana Tywoniaková.

Mgr. Ludmila Třeštíková, MAS Říčansko o.p.s.
http://mas.ricansko.eu/; www.zaprazi.eu

Obce Posázaví:
Svazky obcí jsou významným
pomocníkem veřejné správy

Svazky obcí jsou podle zástupců obcí Posázaví významným po-
mocníkem veřejné správy. Zejména malým obcím poskytují pora-
denský servis, pomáhají jim také s vypracováním žádostí o dotace.
Otázkou ale je způsob financování těchto svazků. Shodli se na tom
zástupci mikroregionů na setkání, které pro ně uspořádala spo-
lečnost Posázaví o.p.s.

Setkání se zúčastnili představitelé devíti mikroregionů z regionu
Posázaví. Hovořili mimo jiné o tom, jak efektivně rozjet činnost
svazku, jak přesvědčit obce, aby přistoupily na spolupráci a přispěly
na jeho činnost. Důležitým podle nich je také to, aby svazek obcí
měl svého manažera.

„Dokud máme chuť být kolektiv, buďme jím,“ řekl starosta Neve-
klova Jan Slabý. Mikroregion Neveklovsko podle něj prošel určitým vý-
vojem, v posledních letech ale o sobě příliš nedával vědět. „Podmín-
kou změny je, aby měl mikroregion svého manažera,“ uvedl Slabý.

Podobné zkušenosti má i Mikroregion Týnecko. Jeho předsed-
kyně, místostarostka Týnce nad Sázavou Adriana Bursová řekla, že
přístup jednotlivých obcí ke svazku je ale značně odlišný, některé
volají po jeho zrušení. „Něco zrušit jde hned, ale co to zkusit jinak
a pořádně?,“ ptá se.

Některé svazky obcí v Posázaví už ale podobné problémy vyře-
šily. Jedním z nich je Mikroregion Džbány. Podle jeho předsedy, sta-
rosty Ratměřic Viktora Lišky je to mimo jiné i tím, že mezi sebou
mají významného partnera – obec s rozšířenou působností Votice,
která činnost svazku podporuje. Jinak je tomu ale v Benešově. Je-
ho starosta Jaroslav Hlavnička oznámil, že Mikroregion Tři údolí,
v němž je kromě Benešova ještě Mrač a Chlístov, je kvůli dlouho-
dobé nečinnosti před zrušením.

Model svazku s vlastním manažerem se osvědčil také Mikrore-
gionu Blaník, Mikroregionu Želivka, Mikroregionu CHOPOS, Mi-
kroregionu Malé Posázaví a Mikroregionu Český smaragd.

Václav Pošmurný ze společnosti Posázaví o.p.s. připomněl, že
mikroregiony vznikly v 90. letech na základě poptávky obcí. Jejich
prostřednictvím si vyměňují názory, nápady i zkušenosti, řeší ad-
ministrativní záležitosti. V poslední době se ale objevily také otáz-
ky spojené s financováním svazků. Zatímco v počátcích je podpo-
rovalo ministerstvo pro místní rozvoj, v současnosti dostávají do-
tace na svou činnost minimálně.

„Podle dlouhodobých zkušeností se pohybují minimální nákla-
dy na provoz svazku od 420 000 korun ročně výš,“ řekl Pošmur-
ný. Každý mikroregion má ale své financování nastaveno jinak. Vět-
šinu jeho nákladů obvykle pokrývají příspěvky obcí. Vycházejí přit-
om z počtu obyvatel – v Posázaví se pohybují od zhruba 10 do 170
korun na obyvatele ročně. “Je to obrovský rozdíl a záleží na tom,
kolik obcí se pak dá dohromady,“ poznamenal Pošmurný. Dalším
zdrojem příjmů mohou být procenta z dotace, kterou manažer mi-
kroregionu pro obec získá; tuto možnost ale všude nevyužívají.

Jaroslava Tůmová, tumova@posazavi.com
Bohuslava Zemanová, zemanova@posazavi.com

Noví starostové dostali
návod, jak vést své obce

Bezmála sedmdesát nově zvolených starostů obcí ve Zlínském
kraji se v polovině ledna setkalo v Baťově mrakodrapu, aby si vy-
slechli zástupce jednotlivých odborů krajského úřadu, kteří je se-
známili se základními povinnostmi v pozici hlavního představitele
obce. Seminář pro ně připravil právě Zlínský kraj.

„Chtěli jsme jim podat pomocnou ruku a hned v začátcích je
seznámit se základními povinnostmi, které z postavení v čele ob-
ce vyplývají. Je lépe, když se základní postupy a informace dozvě-
dí dnes, než kdyby se s nimi seznamovali až v krizové situaci,“ vy-
světlil hejtman Zlínského kraje Stanislav Mišák. Celkem ve Zlínském
kraji nastoupilo po volbách 104 nových starostek a starostů. Kraj-
ský úřad pozval 92 z nich, a to především z malých obcí, které ma-
jí jen minimum pracovníků na obecním úřadě a starostové musejí
většinu záležitostí řešit sami. Zdroj: Zlínský kraj

Agentura pro regionální rozvoj
má nové stránky: Ještě je šance

Agentura pro regionální rozvoj spustila od 1. ledna nový web
www.jestejesance.eu. Webové stránky jsou určeny speciálně pro
organizace z Moravskoslezského kraje a poskytnou jim informace
o možnostech čerpání peněz z fondů EU.

mailto:zemanova@posazavi.com
mailto:tumova@posazavi.com
www.zaprazi.eu
http://mas.ricansko.eu/
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Přehledně a na jednom místě zde potenciální žadatelé o dota-
ce z EU mohou zjistit, kolik prostředků v jednotlivých operačních
programech zbývá, kde jsou aktuálně otevřené výzvy a také se mo-
hou nechat inspirovat radami těch příjemců, kteří již úspěšně pro-
šli celým projektem.

Na stránkách je vše sestaveno jednoduše, přehledně a jen ty in-
formace, které jsou opravdu důležité. Jejich návštěvníci si mohou
přečíst přehled prostředků, které jsou k dispozici v porovnání
s tím, co už je vyčerpáno (všechny operační programy, rozpraco-
vané až do úrovně opatření/oblastí podpor), včetně možnosti sta-
žení tabulek s přesnými čísly zbývající alokace. Na stránkách se na-
cházejí i aktuální výzvy pro Moravskoslezský kraj.

„S přibližujícím se koncem programovacího období v roce 2013
a zvyšujícím se objemem vyčerpaných finančních prostředků v jed-
notlivých operačních programech, se v poslední době objevují do-
tazy na úspěšnost čerpání u nás, v Moravskoslezském kraji. Podíl fi-
nančních prostředků schválených pro žadatele z MSK na celkovém
objemu pro ČR byl v červnu letošního roku 10,7%. Samozřejmě to-
to číslo vyjadřuje průměr za všechny operační programy a jsou zde
oblasti, kde jsou žadatelé z MSK úspěšní a čerpání je nadprůměr-
ně. Na druhou stranu je však nutno si přiznat, že u některých ope-
račních programů jsou pasivní a o dotace nežádají. Chceme pod-
pořit čerpání finančních prostředků tak, aby se do našeho kraje do-
stal maximální podíl z ještě zbývajících finančních prostředků a jako
jeden z podpůrných kroků vidíme zlepšení informovanosti žadate-
lů, a to formou nové webové stránky www.jestejesance.eu, která
je spuštěna od ledna letošního roku. Mnoho lidí může zcela opráv-
něně namítnout, že již teď je v nepřeberném množství stránek o do-
tacích z EU složité vyhledat ty správné informace. Proto je naší sna-
hou vytvořit takovou stránku, která bude jasná, stručná a přehled-
ná a především – bude se týkat Moravskoslezského kraje,“ řekla
Petra Chovanioková, ředitelka Agentury pro regionální rozvoj, a.s.

Zdroj: www.kr-moravskoslezsky.cz

Královéhradecký kraj připravuje
evropské projekty za půl miliardy

O více než půl miliardy korun z fondů Evropské unie se bude
v letošním roce ucházet Královéhradecký kraj. Finance chce použít
například na opravy opěrných zdí u silnic, zateplení školních bu-
dov, výstavbu Archeoparku ve Všestarech či digitálního planetária
v Hradci Králové. Kromě toho se již v regionu realizují další krajské
projekty za evropské dotace ve výši asi dvou miliard korun.

„Pro Královéhradecký kraj je úspěšné čerpání dotací z Evropské
unie jednou z priorit. Na projektech za asi dvě miliardy korun se již pra-
cuje, dalších 500 milionů bychom mohli pro region získat letos. Díky
evropským financím je možné investovat do všech důležitých oblastí,
jako je doprava, školství či zdravotnictví,“ řekl hejtman Lubomír Franc.

Letos kraj připravuje například projekt na rozšíření Archeopar-
ku ve Všestarech za asi 47 milionů korun, výstavbu unikátního di-
gitálního planetária v Hradci Králové za více než sto milionů korun
či zbudování operačního střediska zdravotnické záchranné služby
za téměř 39 milionů korun. Další desítky milionů korun budou
směřovat na rekonstrukce a zateplení škol, propagaci a prezenta-
ci kraje jako turistické oblasti či digitalizaci úřadu.

V realizaci jsou již projekty za finance z Evropské unie za asi dvě
miliardy korun. Jde například o další etapu rekonstrukcí mostů za
86 milionů korun, rekonstrukci opěrných zdí na silnici z Vrchlabí
do Špindlerova Mlýna za více než 80 milionů či průtah Novým Byd-
žovem za necelých 50 milionů korun. Desítky milionů korun dále
směřují na zateplení školních budov a výstavbu Center odborné-
ho vzdělávání při středních školách. Zateplení za 60 milionů korun
by měly dostat i budovy v areálu trutnovské nemocnice. Projekt slu-
žeb sociální prevence v regionu obdrží z evropských fondů 270 mi-
lionů korun. Zdroj: www.kr-kralovehradecky.cz

Zlínský kraj připravuje
strategii rozvoje venkova

V minulém roce vytvořil Zlínský kraj Strategii rozvoje venkova,
která je nyní hodnocena z hlediska vlivu na životní prostředí. Zpra-
covatel odborného posouzení (RNDr. Alexandr Skácel) vzešel z vý-
běrového řízení, které v prosinci 2010 vyhlásil Zlínský kraj.

Strategie rozvoje venkova je zaměřena výhradně na venkovské
obce, které mají horší možnosti rozvoje, nežli města a mají také
menší rozpočty, omezené personální kapacity a navíc jsou odleh-
lé od významných center. Proto je zde velký důraz položen zejmé-
na na vzdělávání a přenos informací, spadá sem však také napří-
klad problematika obnovy bývalých zemědělských, průmyslových
či vojenských areálů – tzv. brownfields. Cílem strategie bylo zma-
povat a specifikovat problémy současného venkova ve Zlínském
kraji a naznačit možnosti jejich řešení z hlediska využití dostupných
evropských a národních finančních zdrojů, díky nimž by bylo mož-
né zvýšit kvalitu života na venkově.

Pro potřeby Strategie byl venkov vymezen velikostí obce do
5 000 obyvatel (tato hranice byla stanovena Zlínským krajem ve
vazbě na podmínky Regionálního operačního programu regionu
soudržnosti Střední Morava). Zdroj: Zlínský kraj

Ministr Fuksa jednal se zemědělci
Zlínska o pozemkových úpravách

Mezi hlavní témata setkání ministra Ivana Fuksy se zemědělci ze
Zlínska patřila 13. ledna ochrana půdy proti erozi, kontroly Cross-
compliance (C-C) a problematika pozemkových úprav, která je zá-
roveň mnohdy nutným předpokladem provedení protipovodňových
opatření. Dostalo se i na čerpání dotací v Programu rozvoje venko-
va a obecně na podporu Ministerstva zemědělství rozvoji venkov-
ských oblastí, například prostřednictvím místních akčních skupin.

Řešení pozemkových úprav se ve Zlínském kraji zaměřuje zejmé-
na na protipovodňovou a protierozní ochranu daného území. V le-
tech 1995–2010 bylo proinvestováno celkem 220 milionů Kč. Pro-
střednictvím pozemkových úprav se ale také obnovuje pořádek ve
vlastnických vztazích k půdě a vlastníkům se zpřístupňují zeměděl-
sky obdělávané pozemky. „K urychlení narovnání vlastnických vzta-
hů k půdě napomůže připravovaná transformace pozemkového
fondu a pozemkových úřadů, která povede ke snížení dnes už tak
přebujelé administrativy,“ uvedl ministr Fuksa.

Dalším významným tématem jednání byly kontroly Cross-com-
pliance v souvislosti s protierozní ochranou půdy. „Hlavním očeká-
vaným přínosem novelizovaného znění standardu GAEC 2 je ochra-
na zemědělsky obhospodařované půdy proti erozním vlivům, včet-
ně zvýšené ochrany proti následkům záplav a smývání ornice. To je
prioritou resortu zemědělství, zájmem majitelů i uživatelů země-
dělské půdy a také obyvatel, které postihují důsledky záplav,“ vy-
světlil ministr Fuksa.

www.kr-kralovehradecky.cz
www.kr-moravskoslezsky.cz
www.jestejesance.eu


Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.155 • 2/2011

Protipovodňová opatření ve Zlínském kraji v převážné míře za-
jišťuje s. p. Povodí Moravy, na drobných vodních tocích státní pod-
nik Lesy České republiky. V rámci programu Prevence před povod-
němi (2002–2007) bylo realizováno celkem 32 staveb v objemu
336 mil. Kč. V rámci programu Podpora prevence před povodněmi
II (2007–2013) se v současnosti realizuje a připravuje 26 akcí o fi-
nančním objemu 209,7 mil. Kč. „Za nejvýznamnější akci považuji
suchou nádrž v Teplicích nad Bečvou, která by měla transformovat
povodňové průtoky a výrazně tak eliminovat potenciální škody v ní-
že položených oblastech pod poldrem. Jednou z překážek přípra-
vy stavby jsou složitá majetkoprávní vypořádání. Věřím, že budou
brzy vyřešena, “ dodal ministr zemědělství Ivan Fuksa.

Ve Zlínském kraji bylo 12 místních akčních skupin (MAS) vybráno
k podpoře z Programu rozvoje venkova ČR se schváleným finančním
objemem 72,7 mil. Kč na rok 2011. „Oceňuji aktivní přístup země-
dělců zapojených v místních akčních skupinách. Zlínský kraj je speci-
fický tím, že má velkou rozlohu chráněného krajinného území. O to
pečlivější a šetrnější by mělo být hospodaření zemědělců na pozem-
cích v tomto kraji,“ zdůraznil ministr Ivan Fuksa. Zdroj: MZe

Soutěž „HIT sezony“ vyhodnotila
nejlepší produkty cestovního
ruchu na Východní Moravě

Soutěž o nejlepší produkty turistického regionu Východní Mora-
va – Hit sezony už zná své vítěze. Zástupci pořadatele, Centrály ces-
tovního ruchu Východní Moravy, je vyhlásili v úterý 25. ledna během
konference věnované cestovnímu ruchu na zámku v Holešově.

Soutěž o Hit sezony byla vyhlášena ve dvou kategoriích: pro
podnikatelský sektor a neziskový/veřejný sektor. Projekty hodnoti-
la pětičlenná komise zastoupená odborníky z oblasti cestovního
ruchu, marketinku a odborných médií. Záštitu nad Hitem sezony
převzal generální ředitel Czech Tourism Rostislav Vondruška.

V kategorii veřejný sektor získal ocenění produkt Zelená dovole-
ná – po stopách prince Charlese, který do soutěže přihlásila ZO ČSOP

Veronica Brno, pracoviště Centrum Veronica Hostětín. V kategorii
podnikatelský sektor se organizátoři rozhodli udělit ocenění dvě, a to
projektům Medical wellness v hotelu Alexandria Spa Wellness (při-
hlašovatel Lázně Luhačovice a.s.) a Wellness pobyt v Beskydech (při-
hlašovatel HP Tronic, s.r.o., Zlín). „Jde o mimořádně kvalitní produk-
tové nabídky, které získaly od hodnotitelů totožné hodnocení, což
porotu opravňovalo k vyhlášení dvou vítězů,“ vysvětlila Dana Daňo-
vá, ředitelka Centrály cestovního ruchu Východní Moravy.

Letos byla udělena i Cena poroty, kterou získal zajímavý projekt
Galaxie Family (přihlašovatel Eurogalaxie s.r.o., Zlín).

Centrála cestovního ruchu Východní Moravy vyhlásila také oce-
nění pro Významný počin v cestovním ruchu v roce 2010. Ten při-
padl společně městysu Pozlovice, městu Luhačovice a Lázním Lu-
hačovice za Vybudování infrastruktury pro cestovní ruch v lázeň-
ských místech Pozlovice a Luhačovice. „V Pozlovicích se podařilo
vybudovat koupaliště Duha, v Luhačovicích krytou plovárnu a uni-
kátní hotel Alexandria. To jsou přínosné, navzájem se doplňující
projekty, které bylo nutné ocenit,“ je přesvědčená Dana Daňová.

Zdroj: www.kr-zlinsky.cz

Olomoucký kraj uspořádá
třinácté setkání mikroregionů

Olomoucký kraj připravuje již 13. pracovní setkání mikroregio-
nů. Na akci, která se uskuteční 22. března v Moravském Berouně,
se setkají zástupci mikroregionů s představiteli Olomouckého kra-
je. Tématem jednání budou mimo jiné projekty zaměřené na ven-
kovská území. Tyto akce probíhají již od roku 2005.

Zdroj: www.kr-olomoucky.cz

Pohár Beskydské magistrály
v běhu na lyžích

Moravskoslezský kraj zve širokou veřejnost na závod v běhu na
lyžích – Pohár Beskydské magistrály 2011. Tato akce navazuje na
cyklozávod, který se uskutečnil v létě 2010 na Bílé. Je součástí se-
riálu závodů na kolech a běžkách v Beskydech pod názvem „Po-
hár Beskydské magistrály“. Závod, který organizuje oddíl běhu na
lyžích při T.J. Frenštát pod Radhoštěm, je jednou z aktivit projektu
„Beskydská magistrála“, jehož realizátorem je Moravskoslezský
kraj a jeho partneři. Závod se koná v sobotu dne 26. 2. 2011 na
Pustevnách v Beskydech a start je zdarma.

Závodit se bude přibližně ve 20 různých věkových kategoriích,
zúčastnit se může kdokoliv. Bude připraven i doprovodný program,
a to především pro děti.

Přihlásit se na závod je možno elektronicky na turistických we-
bových stránkách Moravskoslezského kraje www.msregion.cz do
25. 2. do 12 hodin.

Prezentace před závodem proběhne v den závodu v závodní
kanceláři v prostoru startu a cíle (Běžecký areál Pustevny). Konec
prezentace je v 9:15 hod, samotný start závodu pak v 10:00 po-
stupně od nejmladších kategorií. Kromě vítězů v každé kategorii
bude vyhlášen i absolutní vítěz Poháru Beskydské magistrály za se-
zonu 2010/2011 (součet výsledků z letního cyklozávodu na Bílé
2010 s tímto závodem na Pustevnách). Návštěvníci i závodníci se
zúčastňují na vlastní nebezpečí.

Projekt Beskydská magistrála je spolufinancován Evropskou unií
v rámci Regionálního operačního programu NUTS II Moravsko-
slezsko 2007–13, ve výši 92,5 % z prostředků EU. Jeho cílem je
zvýšení atraktivity cestovního ruchu regionu a zkvalitnění infra-
struktury rekreačních sportů v jedné z nejatraktivnějších částí Mo-
ravskoslezského kraje – Beskydech a zajistit dostatečný komfort
návštěvníkům pro jejich zimní i letní rekreaci v této oblasti.

Více informací o závodu a o projektu Beskydská magistrála naj-
dete na turistických internetových stránkách Moravskoslezského
kraje: www.msregion.cz. Zdroj: Moravskoslezský kraj
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Další dotace z programu
Zelená úsporám vyplatí SFŽP
do konce března

Do konce března dostanou od Státního fondu životního pro-
středí ČR finanční dotace žadatelé, jejichž smlouvy byly schváleny
91. Radou fondu 30. září loňského roku. Celkem se jedná o 17 000
žádostí v objemu přes pět miliard korun, které byly podány v ob-
dobí od června do září minulého roku. Zároveň také pokračuje kon-
trola přijatých žádostí, kterých zbývá překontrolovat ještě 9 000,
v prosinci loňského roku bylo prověřeno 5 000 žádostí.

„Ministerstvo životního prostředí a Státní fond životního pro-
středí ČR se od počátku snaží v programu Zelená úsporám co nej-
rychleji administrovat přijaté žádosti. V posledním týdnu před pře-
rušením programu jsme ale obdrželi celkem 10 425 žádostí, což je
výrazně více, než je technická a personální kapacita SFŽP. V po-
rovnání s tím za celý rok 2009 přijal SFŽP pouze 3 100 žádostí,“
řekla první náměstkyně ministra životního prostředí Rut Bízková.

Aby bylo možné uspokojit všechny žadatele o dotace, kteří po-
dali své žádosti v souladu s podmínkami programu, uvažuje MŽP
o snížení dotace v řádu několika procentních bodů. V současné do-
bě tedy vede jednání s kupci emisních kreditů, aby se aktuální prů-
měrná výše podpory, která se pohybuje v rozmezí 60 až 65 pro-
cent, mohla o něco snížit.

K dnešnímu dni je v programu Zelená úsporám evidováno 75 000
žádostí, z toho je 37 000 žádostí schváleno. V roce 2010 byla vy-
placena 1.998.830.620 Kč, v roce 2009 to bylo 3.287.100 Kč. Za
celou dobu trvání programu jde celkem o 2.002.117.720 Kč.

Program Zelená úsporám byl zahájen v dubnu 2009 a je určen na
podporu úspor energie a využití obnovitelných zdrojů energie v obyt-
ných domech. Podpora se poskytuje formou nenárokové dotace. Pro-
gram je financován z příjmů z prodeje jednotek AAU, které byly do-
posud prodány ve smluvní ceně 19,6 miliard korun. Zdroj: MŽP

OPŽP podpoří 70 projektů
na protipovodňová opatření
a zlepšení jakosti pitné vody

Řídící výbor Operačního programu Životního prostředí (OPŽP) se
na svém 17. zasedání konaném 11. ledna 2011 zabýval XXI. vý-
zvou v oblasti podpory optimalizace vodního režimu krajiny (pri-
oritní osa 6).

Dalším bodem jednání Řídícího výboru bylo posouzení zbývají-
cích projektů v rámci XIII. výzvy v oblasti podpory zlepšení jakosti
pitné vody (PO1) a posouzení zbývajících projektů podaných v rám-
ci XX. výzvy na zlepšování stavu přírody a krajiny (PO6).

XXI. výzva, určená projektům zaměřeným na zlepšování vodní-
ho režimu krajiny (oblast podpory 6.4) byla vyhlášena 9. 6. 2010
s příjmem žádostí od 2. srpna 2010 do 31. srpna 2010. Alokace
prostředků pro prioritní osu 6, oblast podpory 6.4 činila v tomto
případě 400 milionů korun. Z této alokace bylo 200 milionů korun
určeno na opatření realizovaná s cílem naplňování plánů oblastí
povodí a 200 milionů korun na ostatní opatření.
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V rámci této výzvy bylo podáno 89 žádostí, z nichž bylo 58 do-
poručeno ke schválení Řídícímu výboru OPŽP. Ten akceptoval pro-
jekty navržené Státním fondem životního prostředí ČR ke schvále-
ní a doporučil je ministrovi životního prostředí k podpisu. Celkem
tak Řídící výbor OPŽP doporučil ke schválení projekty, jejichž cel-
kové náklady dosáhly více než tři sta padesát milionů korun a vý-
še podpory z prostředků EU více než dvě stě dvacet milionů korun.

Na svém 17. zasedání doporučil Řídící výbor OPŽP ke schválení
celkem 70 projektů s celkovými náklady 1,28 miliard Kč a celko-
vou výší podpory z prostředků EU 841 milionů Kč. Zdroj: MŽP

Málo zeleně a míst k setkávání?
Žádejte o grant „Místo pod stromy“

Chybí ve vaší obci zelené místo, které by sloužilo aktivitám dě-
tí, oddychu důchodců i vzájemnému setkávání obyvatel? Nadace
Partnerství opět poskytuje obcím, školám, občanským sdružením
a příspěvkovým organizacím možnost získat peníze na vytvoření
zelených veřejných prostranství. Žádosti o grant nazvaný Místo
pod stromy můžete posílat až do 2. března.

Nadační příspěvky dosahující výše až 200 tisíc korun podpoří
vznik a obnovu dětských hřišť, školních zahrad, parků nebo síd-
lištních prostor. V minulém roce rozdělila Nadace Partnerství pro
tento účel částku téměř 1 milion korun. Na pěti místech republiky
(v Radkově, Úvalech, Doubravníku, Poustce a Sopotnici) pak zača-
ly vznikat návrhy na změnu neupravených ploch v zelené odpo-
činkové zóny s lavičkami a herními prvky pro děti.

Základní myšlenkou a podmínkou udělení grantu je zapojení širo-
ké veřejnosti do všech fází proměny vybraného prostoru, od přípravy
a plánování až po konečné utváření. „Díky účasti na plánování mají
obyvatelé šanci ovlivnit konečnou podobu místa tak, aby splňovalo
jejich představy i potřeby. Vystihnutím smyslu a podstaty veřejné plo-
chy pak může obec docílit funkčnosti a atraktivity místa pro jeho bu-
doucí uživatele,“ uvádí Ivana Adámková z Nadace Partnerství.

Granty Místo pod stromy nejsou určeny pro pouhé technické ře-
šení veřejného prostoru. „Chceme, aby zeleně v obcích přibývalo.
Z tohoto důvodu musí být výsadba stromů a keřů významnou a ne-
dílnou součástí projektu,“ komentuje Ivana Adámková. Dodává,
že vzhledem k negativnímu trendu ubývání rozmanitosti rostlin-
ných druhů dávají přednost sázení dřevin typických pro ČR, tedy lí-
pám, dubům, javorům a ovocným stromům.

Granty Místo pod stromy spolufinancuje Státní fond životního
prostředí ČR ve spolupráci s Ministerstvem životního prostředí.

Kontakt: Ivana Adámková, ivana.adamkova@nap.cz

Bližší informace o Místu pod stromy:
http://www.nadacepartnerstvi.cz/stromzivota/granty-do-200-tisic

Fotografie ke stažení:
http://www.nadacepartnerstvi.cz/local/www-

upload/napcz_stromzivota/images/media/mps/misto-pod-stromy.jpg
http://www.nadacepartnerstvi.cz/local/www-

upload/napcz_stromzivota/images/media/mps/misto-pod-stromy2.jpg

Program obnovy venkova
Zlínského kraje podpoří prioritně
havarijní stav obecního majetku

Podpořit obnovu obecního majetku a zpracování územních plá-
nů obcí má za cíl podprogram, který i v letošním roce vyhlásil Zlín-
ský kraj. O dotace pro výše uvedené účely mohou v jeho rámci žá-
dat obce Zlínského kraji do 2 000 obyvatel. Hejtmanství pro ně vy-
členilo 30 milionů korun.

Podprogram na podporu obnovy venkova je rozdělen do dvou
dotačních titulů. První dotační titul je určen na rekonstrukci a ob-

novu venkovské zástavby a občanské vybavenosti. Rozumí se tím
především rekonstrukce škol, obecních úřadů, tělovýchovných a kul-
turních zařízení, hasičských zbrojnic, ale i veřejného osvětlení. Pri-
oritně budou podporovány akce řešící havarijní stav majetku obcí,
stejně jako omezení nebo ohrožení provozu budov. Projekty přitom
musejí být realizovány výhradně na majetku ve vlastnictví obce. U to-
hoto dotačního titulu lze získat finanční podporu až ve výši 1 milion
korun. Žádosti o dotaci lze předkládat do 11. února 2011.

Druhý dotační titul slouží k podpoře projektů na zpracování
konceptu, návrhu, nebo aktualizace územních plánů obcí. Podpo-
ru lze získat až do výše 300 tisíc korun. Konec lhůty pro příjem žá-
dostí je stanoven na 31. března 2011.

Od roku 2004, kdy přešla obnova venkova do kompetence kra-
jů, je ve Zlínském kraji tato podpora realizována právě formou Pod-
programu na podporu obnovy venkova, který hejtmanství každo-
ročně vyhlašuje a financuje z Programového fondu Zlínského kraje.

Za sedm let Zlínský kraj takto poskytl téměř osmi stovkám pří-
jemců více než 280 milionů korun. Podrobnější informace o pod-
programu lze získat na webových stránkách Zlínského kraje v se-
kci „Dotace a granty“. Zdroj: Zlínský kraj

PODPROGRAM NA PODPORU OBNOVY VENKOVA
VYHLÁŠENÝ ZLÍNSKÝM KRAJEM

Dotační titul č. 1
Rekonstrukce a obnova venkovské zástavby a občanské
vybavenosti
(Prioritně budou podporovány akce řešící havarijní stav majet-
ku obcí, omezení nebo ohrožení provozu budov – v obcích do
2000 obyvatel)
• školy, mateřské školy, obecní úřady, tělovýchovná zařízení

(mimo venkovní hřiště), kulturní zařízení, hasičské zbrojnice,
víceúčelové budovy využívané pro poskytování služeb obec-
ného zájmu

• veřejné osvětlení (ve zvláště odůvodněných případech i mož-
nost nového vybudování)

Nebudou podporovány projekty, jejichž podpoření by předsta-
vovalo poskytnutí veřejné
podpory nebo podpory de minimis.

Dotační titul č. 2
Projekty na zpracování územních plánů
zpracování konceptu, návrhu nebo úpravy (aktualizace) územ-
ního plánu obcím do 2000 obyvatel

Maximální a minimální výše podpory:

Dotační titul č. 1: Min. 50.000, max. 1.000.000 Kč
– Míra podpory pro obce do 500 obyvatel: vlastní prostředky

žadatele minimálně 40%, dotace ZK maximálně 60%,
– Míra podpory pro obce od 501 do 1 000 obyvatel: vlastní pro-

středky žadatele minimálně 50 %, dotace ZK maximálně 50 %,
– Míra podpory pro obce od 1 001 do 2 000 obyvatel: vlastní pro-

středky žadatele minimálně 60 %, dotace ZK maximálně 40 %,

Dotační titul č. 2: Min. 50.000, max. 300.000 Kč
– Míra podpory: vlastní prostředky žadatele minimálně 30 %,

dotace Zlínského kraje maximálně 70 %

Podrobné informace na webové stránce Zlínského kraje
http://www.kr-zlinsky.cz/ (v sekci Dotace a granty).

Dotazy:
DT1: hana.nemcova@kr-zlinsky.cz, případně na tel. 577 043 829;
DT2: marcela.polepilova@kr-zlinsky.cz, případně na telefon
577 043 831, marcela.vavrikova@kr-zlinsky.cz, případně na te-
lefon 577 043 462

http://www.kr-zlinsky.cz/
http://www.nadacepartnerstvi.cz/local/www-upload/napcz_stromzivota/images/media/mps/misto-pod-stromy2.jpg
http://www.nadacepartnerstvi.cz/local/www-upload/napcz_stromzivota/images/media/mps/misto-pod-stromy2.jpg
http://www.nadacepartnerstvi.cz/local/www-upload/napcz_stromzivota/images/media/mps/misto-pod-stromy.jpg
http://www.nadacepartnerstvi.cz/local/www-upload/napcz_stromzivota/images/media/mps/misto-pod-stromy.jpg
http://www.nadacepartnerstvi.cz/stromzivota/granty-do-200-tisic
mailto:ivana.adamkova@nap.cz
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Jihomoravský kraj podpoří v POV
rozvoj ekonomicky slabších regionů

Projekty vesnic a malých obcí do tří tisíc obyvatel podpoří 80mi-
lionová dotace.

Rada Jihomoravského kraje schválila dotační Program rozvoje
venkova pro rok 2011 a další dva dotační programy v oblasti ži-
votního prostředí.

Program rozvoje venkova podporuje projekty obcí do tří tisíc oby-
vatel, mikroregiony a svazky obcí. Jihomoravský kraj na něj v roz-
počtu vyčlenil 80 milionů korun. Dotace umožní obcím opravit bu-
dovy, infrastrukturu a využít je budou moci i k podpoře komunit či
na péči o krajinu.

Kraj letos zavádí také dva nové dotační tituly. Prvním je dotační
titul – Projekty obcí ze socioekonomicky slabších mikroregionů, dru-
hým pak – Poradenství a projekty svazků obcí ze socioekonomicky
slabších mikroregionů. Zaměřeny jsou na podporu třech strukturál-
ně nejpostiženějších regionů kraje. Jde o Horňácko na Hodonínsku,
Vranovsko na Znojemsku a okolí Velkých Opatovic na Blanensku.

Pět milionů korun letos vyčlenil kraj také na odpadové hospodář-
ství. Podpořeny budou především obce, které evropskou dotaci na
projekt získají, ale nebudou mít z čeho doplatit zbývající částku. Žá-
dosti o dotaci mohou obce podávat od 10. 1. 2011 do 28. 2. 2011.

Zdroj: Jihomoravský kraj

Zlínský kraj podpoří přípravu
projektů regenerace brownfields

Na předprojektovou přípravu regenerace brownfields vyčlenil
Zlínský kraj částku 2 miliony korun. V kraji nyní mohou vlastníci či
dlouhodobí nájemci lokalit brownfields, jehož rozloha je nejméně
0,5 ha, zažádat o finanční podporu na předprojektovou přípravu
regenerace brownfields.
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Cílem podprogramu je zvýšení absorpční kapacity Zlínského
kraje v oblasti regenerace brownfields prostřednictvím finanční
podpory předprojektové přípravy regenerace konkrétních lokalit.

Předprojektovou dokumentací se rozumí například studie využi-
telnosti území ve variantním řešení, koncepce napojení na doprav-
ní a technickou infrastrukturu, architektonické a objemové studie
plánovaného záměru či studie proveditelnosti.

V rámci vyhlášeného – Podprogramu podpory předprojektové
přípravy projektů regenerace brownfields mohou obce a fyzické či
právnické osoby žádat o dotaci na účelové investiční dotace ve výši
od 100 do 500 tisíc korun. Podpora přitom nesmí přesáhnout 80 %
celkových způsobilých výdajů projektu. Žadatelé mohou své žádos-
ti předkládat do úterý 15. března 2011. Zdroj: Zlínský kraj

Olomoucký kraj má nový program
spolupráce s partnerskými regiony

Nový dotační program je zaměřen na rozvoj spolupráce se za-
hraničními subjekty z partnerských regionů Olomouckého kraje.

Rada olomouckého kraje vyhlásila nový dotační program – Pod-
pora rozvoje zahraničních vztahů Olomouckého kraje.

Cílem programu je umožnit zapojení občanů a subjektů se sídlem
v Olomouckém kraji do projektů a akcí neinvestičního charakteru
v oblasti spolupráce s partnerskými regiony Olomouckého kraje.

Podporovány budou zejména projekty zaměřené na kulturu,
sport, spolupráci neziskových nevládních organizací a v oblastech
sociální, zdravotní péče, vzdělání, školství či vědecké projekty.

Žadatelem mohou být fyzické osoby, které jsou občany Olomouc-
kého kraje, právnické osoby se sídlem v Olomouckém kraji a organi-
zace zřizované Olomouckým krajem.

Pro předložené projekty je vyžadována 30% spoluúčast žada-
tele, přičemž žádat lze o dotaci v maximální výši do 30 000 korun.

Projektové žádosti mohou žadatelé předkládat od začátku led-
na 2011 do 15. března 2011. Zdroj: Olomoucký kraj
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Kontakty na předsednictvo SPOV
platné od 4. 12. 2008, aktuální k 4. 1. 2009

•
předseda

Mgr. Eduard Kavala
OÚ Bělotín, 753 64 Bělotín 151
tel. 581 612 100, 602 514 347
veškerou poštu, týkající se SPOV,

posílejte výhradně na spov@belotin.cz
•

místopředseda
Jiří Žák

senátor PČR
Valdštejnské náměstí 17/4, 118 01 Praha 1

tel. 602 703 950
zakj@senat.cz

•
místopředseda

JUDr. Radan Večerka
SPOV Karlovarského kraje

nám. Dr. Milady Horákové č. 2,
360 01 Karlovy Vary

tel.+fax 353 223 611
radan.vecerka@seznam.cz

•
Ing. arch. Jan Florian

Štěpánkova 106, 537 01 Chrudim
tel. 733 607 513

ing.florian@gmail.com
•

Pavel Hroch
398 55 Kovářov 63
tel. 382 594 218

hroch20@quick.cz
•

Miroslav Kovařík
OÚ Modrá, 687 06 Modrá

tel. 572 571 180, 603 251 539
modra@uh.cz

•
Mgr. Petr Kulíšek

KO SPOV Královéhradeckého kraje
517 41 Kostelecké Horky 25

tel. 775 044 201
petr@krajiny.cz

•
Stanislav Rampas
337 01 Ejpovice 61
tel. 724 022 313

strampas@quick.cz
•

František Winter
Na Holbě 491, 788 33 Hanušovice

tel. 602 533 707
f.winter@atlas.cz

•
Členové předsednictva volení orgány kraj-
ských organizací SPOV (§ 8 stanov SPOV):

Ing. Luboš Peterka
Maltézské nám.82, 378 31 Radomyšl

tel. 383 392 255
radomysl@email.cz

•
Jihomoravský kraj

PaedDr. Zdeněk Peša
nám. Míru 20, 979 74 0lešnice
tel. 516463296, 603 816 152

starosta@olesnice.cz
•

Královéhradecký kraj
Martina Berdychová
508 01 Holovousy 39

tel. 493 691 538, 724 164 674
ou@holovousy.cz

VÝBOR NS MAS ČR
•

PŘEDSEDA
Bc. František Winter

Olomoucký kraj
MAS Horní Pomoraví
f.winter@nsmascr.cz
+420 602 533 707

•
MÍSTOPŘEDSEDOVÉ

PhDr. Jitka Doubnerová
Liberecký kraj
MAS Frýdlantsko

j.doubnerova@nsmascr.cz
+420 774 678 033

•
Jan Florian

Plzeňský kraj
MAS Český západ – místní partnerství

j.florian@nsmascr.cz
+420 777 870 202

•
ČLENOVÉ VÝBORU
Bc. Jiřina Karasová

Jihočeský kraj
MAS Strakonicko

lag.strakonicko@seznam.cz
+420 606 349 724

•
Vladimír Haš

Středočeský kraj
MAS Říčansko

manager@ricansko.eu
+420 774 097 757

•
PhDr. Petr Sušanka
Karlovarský kraj

MAS Vladař
petr.susanka@valec.cz

+420 608 231 314
•

Mgr. Petr Liška
Ústecký kraj

MAS České středohoří
starosta@malezernoseky.cz

+420 724 155 360
•

Mgr. Petr Kulíšek
Královéhradecký kraj

MAS NAD ORLICÍ
petr.kulisek@nadorlici.cz

+420 604 201 113
•

Mgr. Ladislav Effenberk
Pardubický kraj

MAS Holicko
effenberk@mestoholice.cz

+420 606 660 204
•

Ing. Jozef Jančo
Jihomoravský kraj
MAS Moravský kras
masmk@seznam.cz
+420 603 268 562

•
Jana Bujáková

Zlínský kraj
MAS Horňácko-Ostrožsko
mikroregion@ostrozsko.cz

+420 724 503 950
•

Jakub Černý
Vysočina
MAS Šipka

kuba.cerny@seznam.cz
+420 775 343 580

Ing. Jiří Krist
Moravskoslezský kraj

MAS Opavsko
jiri.krist@ekotoxa.cz
+420 724 790 088

•
NÁHRADNÍCI VÝBORU
RNDr. Zuzana Guthová

MAS Sdružení Růže
guthova@cb.gin.cz, +420 724 643 050

Radomír Dvořák
MAS Rakovnicko

mas@rakovnicko.info, +420 606 668 974
Mgr. Jan Martínek

MAS Ekoregionu Uhlava
jan.martinek@cpkp.cz, +420 777 793 728

František Neuwirth
MAS Krušné Hory

mas_khz@volny.cz, +420 737 511 164
Ing Jan Bittner

MAS Serviso
serviso@tiscali.cz, +420 606 348 462

Ing. Jiří Sameš
MAS Podještědí

agro-bila@volny.cz, +420 724 264 242
Aleš Lahoda

MAS Hornolidečska
lahoda@mashornolidecska.cz

+420 604 628 026
Jana Bitnerová

MAS Společná Cidlina
janab@spolecnacidlina.cz

+420 739 065 778
Anna Čárková

MAS Kyj. Slov v pohybu
annacarkova@centrum.cz

+420 774 664 698
Jaroslava Hájková
MAS Havlíčkův kraj

hajkova@havlickuvkraj.cz
+420 774 420 913

Mgr. Dominika Doláková
MAS Obč. pro r. venkova

info@arsra.cz, +420 774 415 157
Ing. Pavel Kolář
MAS Nízký Jeseník

masnj@seznam.cz, +420 775 295 599
Pavel Vrátil

MAS Region Kunětické hory
pavel.vratil@zeas.cz, +420 606 660 229

•
KONTROLNÍ KOMISE

PŘEDSEDA
Jindřich Tollinger

MAS Střední Povltaví
tollinger@tollmi.cz
+420 731 603 603

•
ČLENOVÉ

Mgr. Galina Čermáková
MAS Vyhlídky

agconsult@seznam.cz
+420 724 068 686

•
Ing. Petr Brandl

MAS Aktivios
pbrandl@volny.cz

+420 721 747 966
•

Ing. Vít Hrdoušek
MAS Strážnicko

hrdousek@c-box.cz
+420 724 162 265

•
Julie Zendulková

MAS Moravská cesta
julie.zendulkova@moravska-cesta.cz

+420 724 111 510
•

Tajemnice NS MAS ČR
Ing. Eva Hamplová

MAS Šluknovsko
e.hamplova@seznam.cz
tel.: +420 602 490 840

•
www.nsmascr.cz

Liberecký kraj
Jindřich Kvapil

468 22 Koberovy 140
tel. 483 389 346, 603 980 970

starosta@koberovy.cz
•

Moravskoslezský kraj
Bc. Jan Tomiczek

739 93 Třanovice 250
tel: 558 496 929; 602 857 528

starosta@tranovice.cz
•

Olomoucký kraj
Otakar Hlaváč

Masarykova náves 213, 783 73 Grygov
tel. 773 912 121

spovok@seznam.cz
•

Pardubický kraj
Ing. Jiří Kosel

533 75 Horní Ředice 101
tel. 466 681 966

obec@horniredice.cz
•

Plzeňský kraj
MUDr. Tamara Salcmanová

332 11 Hradec 133
tel. 377 423 630

salcmanova@volny.cz
•

Středočeský kraj
Radomír Hanačík

Horní 74, 267 12 Loděnice-Jánská
tel. 723 787 653

spov.sk@gmail.com
•

Ústecký kraj
Václav Tyl

Na průhonu 270, 413 01 Vědomice
tel. 602 483 423

starosta@vedomice.cz
•

Vysočina
Zdena Švaříčková

Nová 473, 588 22 Luka nad Jihlavou
tel. 731 165 239, 567 219 601
svarickovazdenka@seznam.cz

•
Zlínský kraj

Bohumil Škarpich
768 61 Rusava 248

tel. 573 917 626, 777 219 021
obec@rusava.cz

•
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OÚ Mořice, 798 28 Mořice 68

tel. 774 431 136
obec@morice.cz

•
Ing. Ludmila Krušková

Větrovcova 7, 140 00 Praha 4
tel. 603 233 003

kruskova@volny.cz
•

Jana Vaníčková
790 84 Hradec-Nová Ves 111

602 512 544
vanickova.47@seznam.cz

•
Redaktor:
Tomáš Šulák

751 25 Veselíčko 196
tel. 775 949 142

tomas.sulak@smarv.cz
•

Tajemnice:
Ing. Marcela Harnová

Slaměníkova 37, 751 11 Radslavice
tel. 737 520 886

harnova.marcela@tiscali.cz
•
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